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1. Általános alkalmasság, európai elkötelezettség és személyes függetlenség 

Milyen személyes képességekkel és tapasztalatokkal rendelkezik, melyek különösen alkalmassá teszik Önt arra, 
hogy biztosként előmozdítsa – elsősorban azon a területen, amelynek felelőse lenne – az általános európai 
érdekeket? Hogyan járul majd hozzá a Bizottság politikai iránymutatásainak végrehajtásához? Hogyan valósítja 
majd meg a nemek közötti egyenlőség érvényesítését, és hogyan építi be a nemek közötti egyenlőség szempontjait 
a tárcájához tartozó valamennyi szakpolitikába? Hogyan valósítja majd meg az ifjúsági szempontok 
érvényesítését? 

Függetlenségére vonatkozóan milyen biztosítékokkal tud szolgálni a Parlamentnek, és hogyan biztosítaná, hogy 
semmilyen múlt-, jelen- vagy jövőbeli tevékenysége ne ébresszen kétséget a Bizottságon belüli feladatkörének 
ellátásával kapcsolatban? 

Olyan generációból származom, amely számára Európa egyszerre vívmány és mindennapos küzdelem.  

Vívmány, mert politikai pályafutásomat az EU alkotmányáról szóló 2004-es francia népszavazási kampányban 
kezdtem. Az első választások, amelyeken jelöltként indultam, a 2019. évi európai választások voltak. Az Európai 
Parlament tagjaként és csoportvezetőként, valamint Európa-ügyi és külügyminiszterként hozzájárultam az EU 
elmúlt években elért legnagyobb eredményeinek némelyikéhez: a zöld megállapodás, közös oltóanyag-
beszerzésünk, a Next Generation EU helyreállítási terv, a digitális piacok szabályozása és természetesen az 
Ukrajnának nyújtott támogatás. 

Mindennapos küzdelem, mivel szembesültem az európai projekttel kapcsolatos kételyekkel, különösen a brexitet 
követően, az EU alapjainak megdöntésére irányuló erős törekvéssel, egységünk aláásása érdekében, valamint az 
uniós intézményekbe vetett bizalom válságával. Európa tehát mindennapos csoda, de törékeny csoda, amely 
polgártársaink ismételten kifejezett jóváhagyására épül. Európai köztisztviselőként, biztosként pedig még inkább, 
minden döntést ennek szem előtt tartásával kell meghozni. Az általános európai érdek szolgálata olyan 
szakpolitikák kialakítását és végrehajtását jelenti, amelyek javíthatják a polgárok mindennapi életét, és képesek 
kezelni azokat a hatalmas kihívásokat, amelyekkel kontinensünknek szembe kell néznie.  

Tekintettel az előttünk álló nehéz évtizedre, az általános európai érdek arra ösztönöz bennünket, hogy határozottan 
cselekedjünk, kezdve az egyik kiemelt prioritással: tiszta iparra vonatkozó egyértelmű stratégia erősebb egységes 
piaccal annak érdekében, hogy elkerülhető legyen Európa jósolt hanyatlása, valamint annak riasztó társadalmi és 
politikai következményei. Közösségeink és a kemény munkát végző polgárok szakképzett, tisztességes és jól 
fizetett munkahelyeket szeretnének. Vállalkozásaink lehetőséget akarnak arra, hogy többet és jobban tudjanak 
befektetni, alkotni és termelni, ugyanolyan feltételek mellett, mint külső versenytársaik, anélkül, hogy 
szükségtelen terheket kellene viselniük. Ezek olyan nyilvánvaló és jogos törekvések, amelyeket az Európai 
Uniónak figyelembe kell vennie.   

Régi meggyőződésem: a gazdasági és ipari vezető szerep visszaszerzése az egyéni jólét és az erős közösségi 
kapcsolatok garanciája. Fel kell gyorsítani a klímasemlegességre való átállást is. A francia gazdasági és ipari 
miniszter tanácsadójaként részt vettem a közelmúlt francia történelmének egyik legnagyobb gazdasági 
reformjában. Európai parlamenti képviselőként és csoportvezetőként folyamatosan szorgalmaztam iparunk új 
megközelítését, amely túlmutat a dekarbonizáció és a növekedés értelmetlen szembeállításán, és inkább e két 
prioritás összeegyeztetésére törekszik. A mesterséges intelligenciával kapcsolatos szellemi tulajdonjogokért 
felelős előadóként szorgalmaztam egy etikán és innováción alapuló egyedülálló európai modell létrehozását. 
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Európa-ügyi és külügyminiszterként kiemelten kezeltem a kelet-afrikai és latin-amerikai demokratikus 
nemzetekkel való, korábban mellőzött gazdasági partnerségeket.  

Ez a gondolkodásmód az új Bizottság egyik kiemelt prioritását is szolgálhatja: a nemek közötti egyenlőség 
megvalósítása gazdaságunkban, következésképpen a nemi dimenzió általános érvényesítése az iparpolitikában. 
Ebben az új Bizottságban – amennyiben Önök megerősítik kinevezésemet – első feladatom annak biztosítása 
lenne, hogy valamennyi vállalat végrehajtsa a nők vezetőtestületi tagságáról szóló irányelvet. A biztosi testület 
tagjaként várakozással tekintek az elé is, hogy támogassam Roxana Minzatu ügyvezetőalelnök-jelöltet a STEM (a 
természettudományok, a technológia, a műszaki tudományok és a matematika) oktatási stratégiai tervvel 
kapcsolatos munkájában, amely várhatóan több nőt és lányt ösztönöz arra, hogy a természettudományok, a 
technológia, a műszaki tudományok és a matematika terén folytasson tanulmányokat és helyezkedjen el. A nemek 
közötti egyenlőség olyan cél, amely esetében a politikai akarat kulcsfontosságú, és e tekintetben eredményeket 
tudok felmutatni a francia külügyminisztériumban és a francia diplomácia történetében az első női többségű 
miniszteri kabinetben történt női kinevezések révén. Kinevezésem esetén továbbra is elkötelezetten fogom 
képviselni ezt az álláspontot a Bizottság tagjaként. Arra is számíthatnak, hogy 39 éves ügyvezetőalelnök-jelöltként 
minden tőlem telhetőt meg fogok tenni azért, hogy a fiatal generációk számára lehetőségek nyíljanak. Annak 
érdekében, hogy az európai fiataloknak esélyt adjunk az Európai Unióban hozott döntések alakítására, örömmel 
fogom megszervezni az éves ifjúsági párbeszédeket, amelyek közül az elsőre megbízatásom első 100 napján belül 
sor kerül. 

Egész életemben fáradhatatlanul dolgoztam a közérdek szolgálatában. Európai parlamenti vezetőként sohasem 
vontam ki magam a feladataim alól. E szerep betöltéséhez mind a következetesség, mind a függetlenség 
kiemelkedő fontosságú. A Parlamentben soha nem haboztam a pártom és a hazám álláspontjától eltérő álláspontot 
képviselni, amikor tudtam, hogy ez az általános európai érdeket szolgálja. Ez különösen igaz volt a nők elleni 
erőszakról szóló uniós irányelvre. Arról is meggyőződhetnek, hogy mindig betartottam, betartom, és továbbra is 
be fogom tartani a legszigorúbb etikai normákat, teljes mértékben tiszteletben tartva az uniós szerződéseket és a 
magatartási kódexet. 

Pályafutásom Európával kezdődött. A választók iránti első kötelezettségvállalásom az volt, hogy az Uniót 
szolgálom. Kormányzati feladataim közé tartozott az európai egység előmozdítása. Amennyiben megerősítik az 
Európai Bizottságba történő kinevezésemet, nemcsak az európai egység és annak alapelvei védelmében tett 
eskümhöz leszek hű, hanem ahhoz is, ami iránt egész életemben őszintén elköteleztem magam. 

2. A tárca irányítása és együttműködés az Európai Parlamenttel  

Kötelezettséget tud-e vállalni arra, hogy megfelelően tájékoztatja a Parlamentet saját és az irányítása alá tartozó 
szervezeti egységek tevékenységeiről? Milyen szempontból tekinti magát elszámoltathatónak a Parlament előtt? 

Milyen konkrét kötelezettségvállalásokat kíván tenni a Parlamenttel végzendő közös munka és a Parlamentben – 
bizottsági és plenáris üléseken – való jelenlét, az átláthatóság, az együttműködés, valamint a Parlament 
álláspontjainak és jogalkotási kezdeményezésekre vonatkozó kéréseinek tényleges nyomon követése tekintetében? 
Készen áll-e arra, hogy a tervezett kezdeményezésekkel és a folyamatban lévő eljárásokkal kapcsolatban a 
Parlamentet – a Tanáccsal egyenrangú félként – naprakész információkkal és dokumentumanyaggal lássa el? 

Az Európai Parlamentben szolgáltam, és a Parlament és annak képviselői iránti tiszteletem soha nem lankadt. 
Kötelezettséget vállalok arra, hogy fenntartom ezt a különleges kapcsolatot az Európai Parlamenttel, amely a 
kölcsönös bizalmon alapuló európai demokrácia szíve. 

Legitimitásunk az Önök szavazatán alapul. Jóllehet neveinket a Tanács és a Bizottság elnöke javasolja, az Európai 
Parlament hozzájárulása nélkül nem léphetünk hivatalba. Ez elengedhetetlen annak biztosításához, hogy a 
szakpolitikáink alapjául szolgáló politikai irányvonalak megfeleljenek a polgárok többsége által az európai 
választásokon kifejezett törekvéseknek. 

Kinevezésem megerősítése esetén egyrészről a szolgálataim, a kabinetem, jómagam, másrészről az Európai 
Parlament közötti munkamódszerként az alábbi kötelezettségeket vállalom: 

– Vállalom, hogy biztosítom a tárcámmal kapcsolatos kérdésekre vonatkozó parlamenti jelentések és 
állásfoglalások megfelelő nyomon követését. A Bizottság elnökéhez hasonlóan továbbra is kiállok amellett, hogy 
a Parlament nagyobb szerepet kapjon a jogszabályok kezdeményezésében és alakításában. Meggyőződésem, hogy 
ez a szilárd, hatékony és megbízható európai döntéshozatali folyamat előfeltétele. 



 – 3 –   

– Vállalom, hogy aktívan és rendszeresen részt veszek a bizottsági üléseken, a plenáris üléseken, a háromoldalú 
tárgyalásokon, és – kérésre – felkeresem az Önök képviselőcsoportjait is. Ezzel összefüggésben úgy vélem, hogy 
a Bizottságnak a lehető legnagyobb mértékben képviseltetnie kell magát politikai szinten. 

– Vállalom, hogy a döntéshozatali folyamat minden szakaszában közvetlen kommunikációs csatornát építek ki és 
tartok fenn az érintett bizottságok tagjaival. Szolgálataim és csapatom szintén könnyen elérhetők lesznek a 
megbízatás teljes időtartama alatt, kétirányú információáramlás keretében.  

– Vállalom, hogy meghatározott területeken előadókat, árnyékelőadókat vagy vezető tagokat hívok meg 
munkaülésekre, hogy foglalkozni tudjunk a jogos aggályokkal, és megtárgyalhassuk a közvetlenül parlamenti 
munkájukból és választókerületükből származó ötleteket.  

– Vállalom, hogy az információkat és releváns dokumentumokat a Tanáccsal egyenlő feltételek mellett osztom 
meg a Parlamenttel. Ez nemcsak a két társjogalkotó tiszteletben tartásáról szól, hanem keretmegállapodásunk 
szerinti kötelezettség is.  

Mindezen kötelezettségvállalások a demokratikus elszámoltathatóság kérdéskörébe tartoznak. Tisztelettel és 
felelősséggel tartozunk e Ház, és az Önök által képviselt polgárok iránt. Csak együtt vihetjük előre Európa ügyét.  

Az elnök által előterjesztett politikai iránymutatásokkal összhangban, amelyeket a Parlament többsége támogatott, 
várakozással tekintek az elé, hogy a meghallgatáson kifejthessem az elnök által rám bízott tárca koherenciáját és 
prioritásaink relevanciáját. Várakozással tekintek továbbá az Önök elvárásainak és aggályainak meghallgatása elé.  

Megbízólevelem egyedülálló lehetőséget kínál arra, hogy végre teljes mértékben integrált iparstratégiával 
rendelkezzünk, a mikrogazdaságtól a makrogazdaságig, a belső piactól a külső dimenzióig, az upstream 
ágazatoktól a downstream ágazatokig, az állami beruházásoktól a magánberuházásokig. Kinevezésem esetén 
mindezen versenyképességi eszközöket az emberek jólétének szolgálatába állítanám, természetesen a biztosokkal 
való teljes kollegialitás és az Önökkel való teljes körű együttműködés mellett.  

Amennyiben megerősítik kinevezésemet, kötelezettséget vállalok arra, hogy rendszeresen jelentést teszek ennek a 
Háznak a megbízatásom előrehaladásáról. Úgy vélem, hogy kezdettől fogva nagyon fontos egyértelmű célokat és 
objektív mutatókat meghatározni, amelyek alapján értékelhetik majd az eredményeimet és a közös 
erőfeszítéseinket. 

A Gazdasági és Monetáris Bizottság kérdései 

Tőkepiaci unió 

3. Melyek a legfontosabb akadályok, illetve milyen prioritásokat határozna meg a tőkepiaci unió / a megtakarítási 
és befektetési piac fejlesztése terén a magán- és állami finanszírozás nagy növekedési potenciállal rendelkező 
projektek irányába való terelése és a tőkepiacokon az innovációba való befektetés ösztönzése érdekében? Hogyan 
fogja biztosítani, hogy az uniós pénzügyi ágazat versenyképességének növelésére irányuló erőfeszítések ne ássák 
alá a pénzügyi stabilitást, és ne vezessenek túlzott kockázatvállaláshoz? Hogyan látja az értékpapírosítás szerepét 
ebben a folyamatban? 

A hivatalba lépő Bizottság a beruházások bizottságaként kíván működni, és Ursula von der Leyen megválasztott 
elnök politikai iránymutatásaiban bejelentette egy „megtakarítási és beruházási unió” kialakítását, amely fontos 
szerepet fog játszani a beruházási hiányok pótlásában. A gazdaságunk és iparunk korszerűsítéséhez szükséges 
magán- és állami finanszírozás fellendítéséhez jól működő és fejlett pénzügyi piacokra van szükség, amelyeket 
szükség esetén célzott állami kockázatmegtartási intézkedésekkel kombinálnak és koordinálnak.  

Először is, a megtakarítási és beruházási unió középpontjában a polgároknak kell állniuk. A polgárok sokat 
takarítanak meg, de vagyonukat elsősorban bankbetétekben és ingatlanokban tartják, ahol ez nem járul hozzá a 
termelőberuházásokhoz. A tőkepiacokon való részvételüket gyakran számos, egymással összefüggő tényező 
akadályozza: magas tanácsadási díjak és költségek, a pénzügyi termékek forgalmazásában a piac 
széttöredezettsége miatt alacsony verseny, a pénzügyi jártasság és a pénzügyi közvetítőkbe vetett bizalom alacsony 
szintje.  

Ügyvezető alelnöki kinevezésem megerősítése esetén együtt fogok működni a pénzügyi szolgáltatásokért, 
valamint a megtakarítási és beruházási unióért felelős biztossal és a biztosi testület más tagjaival annak érdekében, 
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hogy a polgárokat arra ösztönözzük, hogy megtakarításaikból többet „kamatoztathassanak”. Új megtakarítási és 
befektetési termékeket kell kifejlesztenünk európai szinten, hogy a beruházásokat a reálgazdaságba irányítsuk. Ez 
előnyös lenne az európai vállalkozások számára, mert biztosítaná számukra a versenyképességhez, az 
innovációhoz és a zöld, digitális és társadalmi átállás megvalósításához szükséges tőkét. Ez az európai polgárok 
számára is előnyös lenne, mivel lehetőséget biztosítana számukra arra, hogy hozzájáruljanak az európai gazdaság 
finanszírozásához, feltéve, hogy megfelelő védelemben részesülnek, és befektetéseik tisztességesen megtérülnek. 

Másodszor, az európai innovatív vállalkozások nem férnek hozzá elegendő kockázati tőkéhez ahhoz, hogy az EU-
n belül növekedni és terjeszkedni tudjanak. Ez az EU versenyképességének egyik fő akadálya. Ezért fontos 
célkitűzés a kockázati tőke rendelkezésre állásának elősegítése. Kinevezésem esetén a pénzügyi szolgáltatásokért, 
valamint a megtakarításokért és befektetésekért felelős uniós biztossal, továbbá a biztosi testület más tagjaival 
együtt meg fogjuk vizsgálni, hogy miként lehetne több intézményi befektetőt vonzani; hogyan lehetne jobban 
kiaknázni az állami finanszírozási eszközöket, növelni a tudatosságot és megkönnyíteni a bevált gyakorlatok 
cseréjét, felülvizsgálni az adózási és jogi kereteket a meglévő akadályok felszámolása érdekében, továbbá építeni 
a sikeres nemzeti rendszerekre. Különös figyelmet kell fordítani azokra a még fennálló akadályokra, amelyek az 
innovatív vállalkozások finanszírozási szükségleteinek támogatására alkalmas befektetési alapok bővítésének 
útjában állnak. 

Harmadszor, az uniós tőkepiacok nem tudnak nemzetközi szinten versenyezni, és nem tudják kihasználni az 
egységes piac léptékének előnyeit, mivel túlságosan széttagoltak. Az uniós befektetőknek korlátozottabb 
befektetési lehetőségeik vannak, és ahol befektetnek, a költségek magasabbak, a hozam pedig alacsonyabb, mint 
máshol. Ugyanakkor kibővített piacok nélkül az EU nem tud lépést tartani a zöld és digitális átállás finanszírozási 
igényeivel. Fontos az európai piacok integrációját és likviditásának elmélyítését gátló akadályok azonosítása és 
felszámolása, valamint annak biztosítása, hogy az európai pénzügyi intézmények globális szinten egyenlő 
versenyfeltételek mellett működhessenek, ahol Európában és más joghatóságokban következetesen alkalmaznak 
nemzetközileg elfogadott standardokat. Az elmélyített pénzügyi piacok erősítenék az euró nemzetközi szerepét is. 
Kinevezésem esetén támogatni fogom azokat az erőfeszítéseket, amelyek a tőkepiaci unióra vonatkozó cselekvési 
tervvel összhangban az európai tőkepiacokban rejlő lehetőségek teljes körű kiaknázását akadályozó, még fennálló 
kihívások kezelésére irányulnak. 

Végezetül a pénzügyi piaci szereplők felügyeletében mutatkozó különbségek növelhetik a tagállamokban az üzleti 
tevékenység végzésének költségeit. E különbségek közül nem egy hátrányos lehet a befektetők számára is, akik 
adott esetben tagállamonként eltérő szintű védelemben részesülnek. Azáltal, hogy csökkenti a hatékonysági 
problémákat, méretgazdaságossági előnyöket teremt, és megalapozza a piacok működésébe vetett bizalmat, az 
uniós szintű felügyeleti rendszer javítása kulcsfontosságú motorja lehet a tőkepiacokban rejlő lehetőségek teljes 
körű kiaknázásának, továbbá fontos szerepet kaphat a szabályozásból eredő terhek csökkentésében is. A felügyelet 
javítása számos módon valósítható meg. További konzultációra és együttműködésre van szükség valamennyi 
érdekelt féllel arról, hogy miként lehetne javítani az EU-n belüli felügyeleti intézkedéseket, figyelembe véve a 
különböző ágazatok és országok sajátosságait is.  

Úgy vélem, hogy ha az értékpapírosítás megbízhatóan strukturált, jól szabályozott és felügyelt, pozitív szerepet 
játszhat a gazdaság számára az új befektetők vonzásának eszközeként, valamint olyan kockázatkezelési 
eszközként, amely a hitelkockázatot a bankokról az uniós és harmadik országbeli intézményi befektetők széles 
körére hárítja át, akiknek hasznára válna a kitettségek nagyobb mértékű diverzifikálása. Ez lehetővé teheti a 
bankok számára, hogy több finanszírozást biztosítsanak a reálgazdaságnak. A 2019. évi értékpapírosítási keret és 
annak későbbi módosításai javították az értékpapírosítási piac átláthatóságát és szabványosítását, az uniós piac 
azonban továbbra is fejletlen. Az Európai Központi Bank Kormányzótanácsa 2024 márciusában, az Európai 
Tanács pedig 2024 áprilisában kiemelte az uniós értékpapírosítási piac újjáélesztésének fontosságát. A jól működő 
értékpapírosítási rendszernek programunk egyik elemévé kell válnia. Kinevezésem esetén a jelenlegi rendszer 
aktualizálásának szükségességéről és módjáról kialakított álláspontomat az Önökkel folytatott további eszmecsere 
és egy folyamatban lévő célzott konzultáció – beleértve az európai felügyeleti hatóságoktól kapott technikai 
tanácsokat is – eredményei fogják meghatározni. E tekintetben továbbra is előfeltétel az, hogy garantáljuk a 
pénzügyi stabilitást.  

Európának jól működő és nemzetközileg vezető bankokra, biztosítókra, befektetési vállalatokra és más 
közvetítőkre van szüksége az innováció finanszírozásához, a zöld, digitális és társadalmi átállásba való 
beruházáshoz, valamint az EU versenyképességének helyreállításához. Ugyanakkor nem szabad szem elől 
tévesztenünk a szilárd és megbízható prudenciális keretek megőrzésének fontosságát. A 2007/2008-as pénzügyi 
válságot a túlságosan laza standardok, a túl felszínes felügyelet és a túl kevés nemzetközi együttműködés okozta. 
Azóta a szabályozási és felügyeleti reformok megerősítették az európai pénzügyi rendszert, amely mára jól 
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tőkésített pénzügyi intézményekre támaszkodhat, és amely az elmúlt évek eseményei során bizonyította 
rezilienciáját. Erre az erős alapra kell építenünk, hogy már most hosszú távra biztosítani tudjuk az európai pénzügyi 
ágazat versenyképességét. 

Amint az Ursula von der Leyen megválasztott elnök politikai iránymutatásaiban is szerepel, a magántőke 
mozgósítására és kockázatmentesítésére is szükség van. A kockázatcsökkentő eszközöknek, például 
kölcsönöknek, garanciáknak vagy tőkebeavatkozásoknak meg kell könnyíteniük a magántőke számára az uniós 
vállalkozások versenyképességének támogatását. További részletekért szíveskedjenek megtekinteni az 5. kérdésre 
adott válaszaimat. 

Versenyképességi koordinációs eszköz 

4. Milyen fő pilléreken kellene alapulnia az újonnan javasolt versenyképességi koordinációs keretnek? Hogyan 
kapcsolódik mindez az Európai Versenyképességi Alaphoz? 

Ursula von der Leyen megválasztott elnök politikai iránymutatásai a következő többéves pénzügyi keret új és 
megerősített költségvetésére irányuló javaslatunk részeként hivatkoznak az új Európai Versenyképességi Alapra. 
Amint azt megbízólevelemben hangsúlyoztam, a versenyképességi koordinációs eszköz ezzel a Versenyképességi 
Alappal együtt kerül kifejlesztésre a beruházási politikák célzottabbá és összehangoltabbá tétele, és ezáltal 
multiplikátorhatás elérése érdekében. Ez a Draghi-jelentés azon felhívását tükrözi, hogy az uniós és a tagállami 
reform- és beruházási prioritások jobb összehangolása érdekében hatékonyabban kell koordinálni a 
versenyképességi politikákat.  

A versenyképességi koordinációs eszköz célja az EU versenyképességi célkitűzései és a tagállamok nemzeti 
politikái közötti koherencia megerősítése kell, hogy legyen. Közös stratégiai prioritásokhoz kell igazítanunk őket, 
hogy kölcsönösen erősítsék egymást. Ez nagyobb biztonságot, kiszámíthatóságot és léptéket biztosítana az 
egységes piacon, csökkentené a széttagoltságot és elősegítené az EU versenyképességi menetrendjéhez szükséges 
jelentős beruházások mozgósítását. 

Ami a módszert illeti, kinevezésem esetén együtt fogok működni a gazdaságért és termelékenységért felelős 
biztossal a szakpolitikai koordináció biztosítása és annak garantálása érdekében, hogy az európai szemeszter 
továbbra is az Unió versenyképességére összpontosítson, összehangolva gazdaság- és iparpolitikáinkat.   

Az Európai Versenyképességi Alappal kapcsolatban lásd a 16. kérdésre adott válaszomat. 

Beruházás 

5. Hogyan képzeli el az InvestEU program jövőjét? Hogyan tervez együttműködni az EBB-vel? Hogyan tervezi 
mozgósítani a magánberuházásokat az európai gazdaság támogatása érdekében? Milyen egyéb eszközök 
felhasználását venné fontolóra a jelentős finanszírozási hiány kezelése céljából? 

Az Európa versenyképességéhez és biztonságához szükséges beruházások nagyságrendje hatalmas. A Draghi-
jelentés becslése szerint évente mintegy 800 milliárd EUR összegű további beruházásra van szükség a zöld és 
digitális átállással kapcsolatos célkitűzéseink és védelmi kiadási szükségleteink teljesítéséhez. Ennek fényében 
Ursula von der Leyen megválasztott elnök politikai iránymutatásai hangsúlyozzák, hogy maximalizálni kell az 
állami beruházásokat és a tőkeáttételt, valamint csökkenteni kell a magántőkével kapcsolatos kockázatokat. A 
kockázatcsökkentő eszközöknek, például kölcsönöknek, garanciáknak vagy tőkebeavatkozásoknak meg kell 
könnyíteniük a magántőke számára az uniós ipar versenyképességének támogatását. 

Az InvestEU program a „jelenleg alkalmazott legnagyobb kockázatmegosztási eszköz”, és sikeresnek bizonyult. 
Elindítása után három évvel az InvestEU több mint 200 milliárd EUR összegű beruházást mozgósított, amelyek 
mintegy kétharmada várhatóan magánforrásokból fog származni. Ez a finanszírozás hozzájárul az olyan 
kulcsfontosságú szakpolitikai prioritásokhoz, mint az innováció és az infrastruktúra a zöld és digitális átállás 
felgyorsítása érdekében, valamint a kkv-k és a szociális ágazatok támogatása.  

Kinevezésem esetén törekedni fogok az InvestEU program folyamatos és teljes körű végrehajtásának biztosítására 
a programozási időszak hátralévő részében, együttműködve az Európai Beruházási Bankkal és más végrehajtó 
partnerekkel. Ehhez ki kell használni a meglévő rugalmasságot is. Ez különösen fontos az olyan pénzügyi termékek 
esetében, amelyek iránt nagy a kereslet, különösen a fenntartható és digitális kkv-k, a szociális ágazatok, valamint 
a tiszta, digitális és biotechnológiák támogatása érdekében.  
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Az InvestEU erőssége a nyitott struktúrájából is ered, amely az egész EU-ra kiterjedő ökoszisztémát hozott létre a 
közfinanszírozási intézményekből, amelyek közös erőfeszítéseket tesznek az uniós szakpolitikai célkitűzések 
elérése érdekében. Az EBB-hez mint fő partnerhez számos más multilaterális bank, például az EBRD, az Északi 
Beruházási Bank, az Európa Tanács Fejlesztési Bankja, valamint a tagállamok fejlesztési bankjai is csatlakoztak.  

Ezen túlmenően, kinevezésem esetén az InvestEU pozitív tapasztalataira építenék, és azt az állami és 
magánfinanszírozás közötti még több szinergia megteremtése érdekében bővíteném. Az EBB-t és az EBA-t 
egyaránt magában foglaló EBB csoport a Bizottság régi partnere, és mind az EU-n belül, mind azon kívül 
hozzájárult programaink végrehajtásához. A gazdaságért és termelékenységért felelős biztossal együtt biztosítani 
fogjuk, hogy az EBB csoport továbbra is EU-szerte stratégiai szerepet játsszon a beruházások támogatásában, 
hozzájárulva ezáltal a gazdasági növekedéshez, az innovációhoz, a versenyképességhez, a dekarbonizációhoz, a 
digitalizációhoz, az igazságos átmenethez és a kohézióhoz. Arra is ösztönözhetnénk az EBB-t, hogy még erősebb 
szerepet játsszon azáltal, hogy több kockázatot vállal az általa finanszírozott műveletekben, és támogathatnánk a 
gazdaságért és termelékenységért felelős biztost abban, hogy törekedjen az EBA szerepének erősítésére a nagy 
potenciállal rendelkező és gyorsan növekvő vállalatok finanszírozásának fokozása érdekében. Mind az EBB, mind 
az EBA megfelelő helyzetben van ahhoz, hogy hozzájáruljon a kedvező beruházási környezet megteremtéséhez, 
valamint az állami és magánfinanszírozás ösztönzéséhez.  

El kell ismernünk a kedvező szabályozási keret fontosságát is. Kinevezésem esetén együtt fogok működni a 
gazdaságért és termelékenységért, valamint a végrehajtásért és egyszerűsítésért felelős biztossal annak biztosítása 
érdekében, hogy a pénzügyi partnereinkre és a vállalkozásokra háruló jelentéstételi teher a lehető legkisebb legyen.  

Még előttünk áll a jövőbeli többéves pénzügyi keret és az ahhoz kapcsolódó eszközök kialakítása. 
Gondolkodásunknak abból kell kiindulnia, hogy „mit akarunk finanszírozni”, hogy aztán megnézzük, „hogyan” 
tudjuk a legjobban megvalósítani célkitűzéseinket és ténylegesen maximalizálni az eredményeket, az InvestEU-
val kapcsolatban levont tanulságokra is építve. A különböző finanszírozási eszközök és a projektek előkészítéséhez 
és végrehajtásához nyújtott tanácsadói támogatás kombinálására szolgáló egyszerűsített mechanizmusok 
segíthetnek felgyorsítani és javítani a projektek minőségét. Ez lehetővé teszi finanszírozásunk hatékonyabbá 
tételét.   

Ügyvezető alelnöki kinevezésem megerősítése esetén szorosan együtt fogok működni a költségvetésért, csalás 
elleni küzdelemért és közigazgatásért felelős biztossal azért, hogy ezeket az elemeket figyelembe vegyék a 
következő többéves pénzügyi keretre vonatkozó javaslat előkészítése során, hogy az nagyon erős versenyképességi 
pillérrel rendelkezzen. 

A Környezetvédelmi, Közegészségügyi és Élelmiszer-biztonsági Bizottság kérdései 

6. Hogyan épít a tisztaipar-megállapodás a zöld megállapodásra, és hogyan egészíti ki azt? Milyen főbb 
intézkedéseket kíván előterjeszteni a tisztaipar-megállapodással, a körforgásos gazdaságról szóló jogszabállyal 
és a vegyipari csomaggal összefüggésben, figyelembe véve az EU versenyképességéről szóló Draghi-jelentést is? 
Hogyan fogja biztosítani a kezdeményezések közötti összhangot és szinergiákat? Hogyan fognak e 
kezdeményezések hozzájárulni a környezetvédelmi célokhoz, beleértve a szennyezőanyag-mentességi célkitűzést 
is? Hogyan kívánja felgyorsítani az ipar dekarbonizációját a beruházások során, biztosítva ugyanakkor az EU 
globális versenyképességét, megőrizve a minőségi munkahelyeket és csökkentve a szükségtelen adminisztratív 
terheket? Milyen intézkedéseket fog hozni annak biztosítása érdekében, hogy a tiszta átállásra vonatkozó uniós 
jogszabályok igazodjanak a kkv-khoz? Milyen intézkedéseket fog előterjeszteni az ipar dekarbonizációjának 
felgyorsításáról szóló jogszabályban az európai vezető piacok támogatására a tiszta technológiák ipari fejlesztése, 
előállítása és terjesztése során, és milyen pénzügyi forrásokat fog mozgósítani e cél eléréséhez? Milyen konkrét 
stratégiákat tervez végrehajtani a kritikus fontosságú projektekre vonatkozó engedélyezési eljárások felgyorsítása 
érdekében, lehetővé téve az éghajlat-politikai célkitűzések időben történő elérését, ugyanakkor biztosítva a 
környezetvédelem magas szintjét? Milyen intézkedéseket fog előterjeszteni annak érdekében, hogy egyensúlyt 
lehessen teremteni a kritikus fontosságú nyersanyagoktól való függőség csökkentése, az európai versenyképesség 
és a körforgásos jelleg erősítése, valamint a magas szintű környezetvédelmi előírások betartásának biztosítása 
között? Hogyan fogja biztosítani, hogy a körforgásos gazdaságról szóló új jogszabály elegendő konkrét ösztönzőt 
tartalmazzon a másodlagos nyersanyagok iránti piaci kereslet kellő fellendítéséhez és a hulladékok egységes 
piacának létrehozásához? 

Az európai zöld megállapodás az EU-t a klímasemleges és erőforrás-hatékony gazdaság felé irányította. A zöld 
megállapodáshoz kapcsolódó ipari terv intézkedéseket terjesztett elő a nulla nettó kibocsátású európai ipar 
versenyképességének fokozására az átállás felgyorsítása érdekében. A tisztaipar-megállapodás folytatni fogja ezt 
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az utat az európai gazdaság dekarbonizációja és iparosítása felé, nagyobb rezilienciával és nagyobb stratégiai 
autonómiával. 

A tiszta, igazságos és versenyképes átállásért felelős ügyvezető alelnökkel és a biztosi testület más tagjaival együtt 
olyan kezdeményezéseken fogunk dolgozni, amelyek célja az engedélyezési eljárások, az infrastruktúrákhoz való 
hozzáférés, az energiához és a nyersanyagokhoz való hozzáférés, az állami és magánfinanszírozáshoz való 
hozzáférés, valamint a készségekhez és technológiákhoz való hozzáférés javítása. Felgyorsítjuk az ipar 
dekarbonizációját az adminisztratív folyamatok egyszerűsítése, a fenntartható és reziliens termékek vezető 
piacainak fejlesztése, az átálláshoz szükséges magánfinanszírozás mozgósítása, a partnerségek kiaknázása, 
egységes piacunk megerősítése és egyenlő versenyfeltételek biztosítása révén.  

A tisztaipar-megállapodás az előző megbízatási időszakban elért eredményekre fog épülni, és biztosítja, hogy a 
végrehajtás eredményes és hatékony legyen, anélkül, hogy további terhet jelentene. Tovább erősíti a 
dekarbonizációra vonatkozó gazdasági megközelítést, és támogatni fogja az ipar innovációs és növekedési 
erőfeszítéseit. Ennek érdekében a gazdasági megközelítés valamennyi dimenziójával foglalkoznia kell, beleértve 
többek között a következőket: belső és külső piacok, állami és magánfinanszírozás, szociális és iparpolitika, 
pénzügyi és jogalkotási eszközök. Ezek közül egyiket sem lehet elszigetelten figyelembe venni. Ahhoz, hogy az 
átalakulás méltányos és hatékony módon valósuljon meg, konzisztenciára van szükség, és az iparpolitikát teljes 
mértékben integrálni kell.  A horizontális intézkedések mellett az Önök által említett több ágazattal is foglalkozni 
kell.  

Először is, a körforgásos gazdaságról szóló jogszabály a tisztaipar-megállapodás kulcsfontosságú eleme lesz, és 
szorosan együtt fogok működni a környezetvédelemért, a vízgazdálkodás rezilienciájáért és a versenyképes 
körforgásos gazdaságért felelős biztossal annak megvalósítása érdekében. A cél az, hogy a termékek és anyagok 
esetében elmozduljunk a lineáris megközelítéstől az életcikluson alapuló megközelítés felé, amely növelni fogja a 
másodlagos anyagok kínálatát és keresletét, és létre fogja hozni a hulladékok egységes piacát, például a 
hulladékstátusz megszűnésére vonatkozó kritériumok harmonizálása révén. A másodlagos nyersanyagok ára 
gyakran magasabb, mint az elsődleges anyagoké, mivel az előbbieket gyakran az értékláncot érintő aszimmetrikus 
tájékoztatás, továbbá az újrahasznosítás és újrafeldolgozás korlátozott belső piaca jellemzi. A körforgásos 
gazdaságról szóló jogszabály ezért arra fog törekedni, hogy e piaci hiányosság kezelése révén ösztönzőket 
teremtsen a másodlagos anyagok használatára.  

Ennek három építőeleme: az előző megbízatási időszakban elfogadott átfogó jogszabályok gyakorlati 
végrehajtása; az egységes piac kiaknázása, például annak lehetővé tétele érdekében, hogy a másodlagos 
nyersanyagok gyártói az egész EU-ban értékesíthessék termékeiket; a körforgásos átállás gazdaságtanának 
megerősítése, a körforgásos termékek és üzleti modellek előmozdítása. Sikeresen függetlenítettük a gazdasági 
növekedést a kibocsátásoktól, és ezt a növekedés és az erőforrás-felhasználás szétválasztásával párosíthatjuk. 
Ezzel növelni fogjuk versenyképességünket és gazdasági teljesítményünket, miközben csökkentjük környezeti 
lábnyomunkat, elsődlegeserőforrás-függőségünket, valamint a biológiai sokféleségre és a szennyezésre gyakorolt 
hatásunkat. 

Másodszor, a kritikus fontosságú nyersanyagokról szóló jogszabály továbbra is központi szerepet fog játszani. 
Európa versenyképességének növeléséhez biztonságos és fenntartható nyersanyag-hozzáférésre van szükség. Ez 
magában foglalja az európai nyersanyag-kitermelés és -finomítás fokozását egy olyan kontinensen, ahol számos, 
magas szintű környezetvédelmi normákkal rendelkező eszközzel, valamint a leginnovatívabb vállalatokkal és 
technológiákkal rendelkezünk. Ez azt is jelenti, hogy fellendítjük az elsődleges nyersanyagok újrafeldolgozását, 
hogy mérsékelhessük importszükségleteinket, miközben csökkentjük környezeti lábnyomunkat. A körforgásos 
gazdaságról szóló jogszabály kínálati és keresleti oldali intézkedéseket – például a kiterjesztett gyártói 
felelősséggel kapcsolatos hatékonyabb megközelítéseket, a hulladékstátusz megszűnésére vonatkozó 
kritériumokat, az újrafeldolgozott tartalomra és a fenntarthatóságra vonatkozó közbeszerzési kritériumokat – fog 
javasolni a másodlagos nyersanyagokat illetően. 

Harmadszor, együtt fogok működni az éghajlatért, a nettó zéró kibocsátásért és a tiszta növekedésért felelős 
biztossal a tisztaipar-megállapodás kulcsfontosságú elemén, az ipar dekarbonizációjának felgyorsításáról szóló 
jogszabályon, hogy támogassam a vezető európai piacokat a tiszta technológiák fejlesztése, előállítása és 
terjesztése terén az iparban, és fel kívánom gyorsítani a tervezési, pályázati és engedélyezési eljárásokat, különösen 
az energiaigényes ágazatok esetében. Az uniós iparnak egy technológiasemleges megközelítés keretében történő 
dekarbonizációja hosszú távú versenyképességét és a minőségi munkahelyek megőrzését is biztosítani fogja.  
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A kiszámíthatóság és a gyorsaság elengedhetetlen az ipari projektekbe történő beruházások megkönnyítéséhez. E 
célból a dekarbonizáció felgyorsításáról szóló jogszabály elő fogja segíteni a nettó zéró iparról szóló jogszabály 
és a kritikus fontosságú nyersanyagokról szóló jogszabály mintájára épülő engedélyezési intézkedéseket. Ezek 
lehetővé teszik, hogy a stratégiai projektek a környezeti, társadalmi és irányítási normák gyengítése nélkül 
élvezhessék az egyszerűsített engedélyezés és a nemzeti szintű „kiemelt státusz” előnyeit. Az új keret kidolgozása 
érdekében szorosan együtt kívánok működni a tagállamokkal, és a megfelelő eszközökkel támogatni szeretném a 
nemzeti és helyi közigazgatásokat. Az ipar dekarbonizációjának felgyorsításáról szóló jogszabálynak emellett oda 
kell irányítania a beruházásokat, ahol azokra a legnagyobb szükség van. 

Természetesen a kkv-k kulcsszerepet játszanak a gazdaságban és a fenntartható átállásban. Folytatni fogom a kkv-
segélycsomag végrehajtását, beleértve a kkv-szűrőt is, amely segít azonosítani a kkv-kat különösen érintő 
javaslatokat a szakpolitikai döntéshozatal korai szakaszában, valamint a kezdeményezésekhez kapcsolódó enyhítő 
intézkedéseket. Egy új kkv-ellenőrzést is alkalmazni fogunk, amint azt a 11. kérdésre adott válaszomban 
részletesebben ismertetem. 

Számos más kezdeményezés is szerepelni fog a tisztaipar-megállapodásban, például a megfizethető energiaárakra 
vonatkozó cselekvési terv. Ami a legfontosabb, a tisztaipar-megállapodásnak megfelelő feltételeket kell teremtenie 
nemcsak ahhoz, hogy az európai vállalatok versenyképesebbé váljanak a globális színtéren, hanem annak 
biztosításához is, hogy a polgárok jobban részesülhessenek a helyi szintű átállás előnyeiből. 

Kinevezésem esetén együtt fogok működni Önökkel ezen kezdeményezések kapcsán. Az érdekelt felekkel és a 
nemzeti hatóságokkal is megfelelően konzultálni kell. Arról is biztosíthatom Önöket, hogy megbízatásom során 
mindvégig követni fogom a méltányos és igazságos átállás vezérelveit, földrajzi és társadalmi szempontból 
egyaránt. 

7. Hogyan fogja biztosítani az importáruk karbonintenzitását ellensúlyozó mechanizmus (CBAM) hatékony, teljes 
körű és időben történő végrehajtását, elkerülve ugyanakkor a szükségtelen bürokráciát és a kettős védelmet? 
Milyen intézkedéseket fog javasolni az upstream és downstream ágazatokban a lehetséges kiskapuk 
megszüntetésére, valamint a CBAM hatályának a rendelettel összhangban történő kiterjesztésére, elkerülve 
ugyanakkor a kibocsátásáthelyezést az értéklánc mentén, és figyelembe véve a legkevésbé fejlett országok 
helyzetét? 

Az importáruk karbonintenzitását ellensúlyozó mechanizmus (CBAM) nagyon fontos eszköz az éghajlat 
szempontjából. Ügyvezető alelnöki kinevezésem esetén együtt fogok működni az éghajlatért, a nettó zéró 
kibocsátásért és a tiszta növekedésért felelős biztossal a CBAM teljes körű és időben történő végrehajtása 
érdekében, különös figyelmet fordítva a kijátszás kockázatának és az adminisztratív terheknek a minimalizálására, 
különösen a kkv-k esetében.  

A CBAM 2026. január 1-jétől kezdődően jár majd pénzügyi következményekkel. A 2023 októberében kezdődött, 
folyamatban lévő átmeneti időszakban a Bizottság támogatást és iránymutatást nyújtott az importőröknek és 
exportőröknek, valamint az illetékes nemzeti hatóságoknak. 

Azáltal, hogy meghallgatjuk az érdekelt feleket, beleértve a vállalkozásokat és a nemzeti közigazgatásokat – 
többek között a végrehajtási párbeszédek révén –, valamint a G7-ek keretében elindított Klímaklub harmadik 
országbeli partnereit és tagjait, biztosíthatjuk, hogy a végrehajtási intézkedések a lehető leghatékonyabbak és 
legeredményesebbek legyenek.  

A Bizottság a jelenlegi átmeneti időszak tanulságait is le fogja vonni azért, hogy kiigazításokat végezhessen, 
különösen az egyszerűsítés tekintetében. E célból 2025 végéig felülvizsgálati jelentést nyújtunk be az Európai 
Parlamentnek és a Tanácsnak.  

A jelentés kiterjed a rendelet felülvizsgálati záradékában meghatározott valamennyi szempontra, és tartalmazza az 
alábbiakra vonatkozó értékelést: a CBAM hatályának lehetséges kiterjesztése, beleértve a közvetett 
kibocsátásokat, a CBAM irányítása, valamint a rendelet fejlődő országokra és különösen a legkevésbé fejlett 
országokra gyakorolt nemzetközi hatásának értékelése.  

A rendelet lehetőséget biztosít arra, hogy a CBAM hatályát kiterjesszék az EU ETS keretében a 
kibocsátásáthelyezés kockázatának kitett egyéb árukra, nevezetesen szerves vegyi anyagokra és polimerekre, 
áruszállításból és szállítási szolgáltatásokból származó kibocsátásokra, valamint más bemeneti anyagokra, 
úgynevezett prekurzorokra. A CBAM-rendeletben előírtaknak megfelelően meg fogjuk vizsgálni a jelenlegi 
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CBAM-áruk értékláncában lejjebb lévő termékek bevonásának lehetőségét. Erre annak elkerülése céljából lehet 
szükség, hogy a kibocsátásáthelyezés az értékláncban lejjebb tolódjon, és hogy teljes mértékben ki lehessen 
használni a CBAM éghajlatvédelmi potenciálját. A CBAM esetleges kiterjesztésének azonban egyértelmű 
kritériumokon kell alapulnia, és arányosnak kell lennie a mechanizmus célkitűzéseivel. Emellett az éghajlatért, a 
nettó zéró kibocsátásért és a tiszta növekedésért felelős biztossal együtt folyamatosan értékelni fogom, hogy 
miként lehet kezelni a CBAM esetleges kijátszását, amiben a vámok kulcsfontosságú szerepet játszanak.  

A társjogalkotók kérésének megfelelően a Bizottság a CBAM hatálya alá tartozó, az EU-ban előállított és harmadik 
országokba exportált áruk esetében is értékelni fogja a kibocsátásáthelyezési kockázatot, különös tekintettel azokra 
az országokra, amelyek nem alkalmazzák az EU ETS-t vagy hasonló szén-dioxid-árazási mechanizmust. 

Ami a legkevésbé fejlett országokat illeti, a CBAM nem mentesíti ezeket az országokat, mivel ez a dekarbonizáció 
ösztönzése helyett a szennyezőbb iparágak ilyen országokba való áthelyezését ösztönözné. A Bizottság 
tanulmányai azt mutatják, hogy a CBAM hatálya alá tartozó ágazatokban a legkevésbé fejlett országokból az EU-
ba irányuló export korlátozott. Egyes legkevésbé fejlett országok számára azonban az EU-ba irányuló export 
jelentős devizajövedelmet biztosíthat, és bruttó nemzeti jövedelmének jelentős részét teszi ki. Más biztosokkal 
együtt biztosítani fogom, hogy a Bizottság továbbra is szorosan együttműködjön ezekkel az országokkal, és 
támogassa őket a CBAM átmeneti időszaka alatti alkalmazkodásban és felkészülésben. 

8. Melyek a prioritásai a tervezett vegyipari csomaggal kapcsolatban? Hogyan fogja megvalósítani a biztonságos 
és körforgásos, zöld, kevesebb víz- és energiaigényes vegyi anyagokra való átállást, miközben hosszú távú 
kiszámíthatóságot biztosít a fenntartható innovációkba befektető szereplők számára? Mikor terjeszt elő javaslatot 
a REACH olyan felülvizsgálatára, amely biztosítja az egyszerűsítést, ugyanakkor garantálja az egészség és a 
környezet fokozott védelmét és az ipar versenyképességét? A PFA-anyagokkal kapcsolatban mi a terve annak 
érdekében, hogy minimalizálni lehessen az emberi és környezeti expozíciót, miközben a nem helyettesíthető 
felhasználások figyelembevételével egyértelmű és megvalósítható keretet biztosítanak az ipar számára? 

A politikai iránymutatásokban meghatározott vegyipari csomag kulcsfontosságú lesz az emberi egészség és a 
környezet védelmének biztosítása, valamint a versenyképes uniós ipar szempontjából. A REACH és a vegyi 
anyagokra vonatkozó egyéb jogszabályok végrehajtása terén szerzett többéves tapasztalatokra építve egyértelmű, 
hogy az EU-nak fel kell gyorsulnia, csökkentenie kell a bürokráciát, valamint egyértelműséget és biztonságot kell 
nyújtania mind a vállalkozások, mind a fogyasztók számára. A csomag arra fog törekedni, hogy hatékonyabb 
szabályozási keretet hozzon létre, amely gyorsabban kivonja a káros anyagokat a piacról, miközben nagyobb 
hosszú távú beruházási biztonságot nyújt Európa világelső vegyipari vállalatai számára. 

Az EU büszke lehet arra, hogy a vegyi anyagokra vonatkozó szabályozási keret a világon a legfejlettebb, azonban 
bizonyos szempontokat felül kell vizsgálni. Tekintettel az egyes vegyi anyagok jelentette kockázatokra és a 
vegyipar előtt álló gazdasági kihívásokra, megújított és holisztikus megközelítésre van szükség a zöld átállás 
fellendítéséhez és a fenntartható versenyképesség eléréséhez. Ezért kinevezésem esetén együtt fogok működni a 
környezetvédelemért, a vízgazdálkodás rezilienciájáért és a versenyképes körforgásos gazdaságért felelős biztossal 
annak érdekében, hogy négy prioritást határozzunk meg a vegyipari csomaghoz: 

(1) Innovatív, fenntartható és biztonságos ellátási láncok: az EU-nak határozottan támogatnia kell az erős és 
reziliens vegyipart, amely kulcsfontosságú az EU-n belüli növekedés és jólét megteremtéséhez. Létre kell hozni 
egy beruházásokat támogató keretet, amely elősegíti az új zöld és digitális megoldásokra való átállást, beleértve a 
tiszta energiaforrásokat és a fenntartható szénalapú alapanyagokat, valamint a biztonságos, körforgásos és 
fenntartható vegyi anyagokat. Ehhez egyértelmű jelzésekre és hosszú távú kiszámíthatóságra lesz szükség a 
befektetők számára, és ez a hatóságok és az ipar közötti együttműködésen alapuló megközelítés előmozdításával 
érhető el. A káros vegyi anyagok helyettesítését az innováció és a tudástranszfer révén a továbbiakban is támogatni 
kell az ipar biztonságosabb alternatívákra való átállása során. Tekintettel arra, hogy a vegyi anyagok számos, az 
átállás szempontjából kulcsfontosságú ellátási lánc középpontjában állnak, el kell kerülnünk új függőségek 
kialakulását.  

(2) Egyszerűsített és észszerűsített jogalkotás: A REACH a regisztrálás és az értékelés révén jelentősen hozzájárult 
a vegyi anyagokkal kapcsolatos ismeretek bővítéséhez, valamint az egyes vegyi anyagok jelentette kockázatok 
engedélyezés és korlátozások révén történő kezeléséhez. A REACH azonban az ipar, különösen a kkv-k számára 
megterhelőnek is bizonyult. A környezetvédelemért, a vízgazdálkodás rezilienciájáért és a versenyképes 
körforgásos gazdaságért felelős biztossal közösen kidolgozott, a REACH-rendelet 2025-ben történő 
felülvizsgálatára irányuló jogalkotási javaslat összhangba hozná a REACH-et az egyszerűsítés, a tehercsökkentés 
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és a versenyképesség prioritásaival, továbbá a Parlamenttel és valamennyi érdekelt féllel lényeges kiegészítő 
konzultációkat tenne lehetővé.  

A REACH felülvizsgálatának célja a szabályozási keret korszerűsítése az EU fenntartható versenyképességének 
és biztonságának növelése érdekében, az emberi egészség és a környezet védelmének veszélyeztetése nélkül. Az 
egyszerűsítés érdekében felül kell vizsgálni az engedélyezés és korlátozások kettős rendszerét, hogy jelentősen 
csökkenjen az egyedi engedélyek iránti igény. Azáltal, hogy megközelítésünket főként szélesebb körű 
korlátozásokra alapozzuk, gyorsabban és átláthatóbb módon tudnánk döntéseket hozni anélkül, hogy 
veszélyeztetnénk egészségünk és környezetünk magas szintű védelmét.  

Emellett a kkv-kat a digitalizáció révén is támogatni fogjuk. A megerősített végrehajtás egyenlő 
versenyfeltételeket teremt, többek között az online értékesítés tekintetében is, azzal a céllal, hogy fenntartsa a 
szabályokat betartó uniós vállalatok versenyhelyzetét, és biztosítani fogja, hogy az importált termékek 
megfeleljenek az összes vonatkozó előírásnak. A tájékoztatási – például az endokrin károsító anyagokra vonatkozó 
– követelmények pontosítása megszünteti az információs hiányosságokat és javítja a kockázatkezelést. Elő kell 
mozdítani a nem állatokon végzett vizsgálati módszereket, és minimálisra kell csökkenteni az állatkísérleteket. 
Ezen túlmenően az ipari kibocsátásokról szóló irányelv nemrégiben elfogadott módosításainak végrehajtása elő 
fogja segíteni a víz sokkal hatékonyabb és körforgásos felhasználását a vegyiparban, valamint csökkenteni fogja 
a vízbe történő káros kibocsátásokat.  

Végezetül a REACH felülvizsgálatának és a Bizottság által javasolt korábbi kezdeményezéseknek – például az 
„egy anyag, egy értékelés” megközelítésnek – a kiegészítéseként az Európai Vegyianyag-ügynökségre vonatkozó 
alaprendeletre irányuló jogalkotási javaslat megerősíti az Ügynökség irányítását, felgyorsítja eljárásait és növeli 
pénzügyi fenntarthatóságát, ami sürgető téma.  

(3) A szakpolitikák koherenciája: az európai vegyipar egyre több szabályozási követelménnyel szembesül, 
amelyek önmagukban indokoltak, de következetlenségeket és átfedéseket eredményezhetnek a különböző 
jogszabályok között. Mind uniós, mind nemzeti szinten jobb koordinációra és holisztikusabb megközelítésre van 
szükség annak biztosítására, hogy a halmozódó terhek ne akadályozzák az EU versenyképességét és innovációs 
potenciálját. Ezért a környezetvédelemért, a vízgazdálkodás rezilienciájáért és a versenyképes körforgásos 
gazdaságért felelős biztossal együtt határozottan ösztönözném és megkönnyíteném az uniós és a nemzeti 
hatóságok közötti korai megbeszéléseket a vegyi anyagokra vonatkozó közös prioritásokról és legmegfelelőbb 
szakpolitikai intézkedésekről a REACH és más jogszabályok összehangolásának biztosítása érdekében. Ez a 
koordináció az egészség és a környezet szempontjából is előnyös lenne.   

(4) A PFA-anyagokkal kapcsolatos tisztánlátás: Amint azt megbízólevelemben jeleztem, kinevezésem esetén 
vállalom, hogy a környezetvédelemért, a vízgazdálkodás rezilienciájáért és a versenyképes körforgásos 
gazdaságért felelős biztossal együtt időben tisztázom a PFA-anyagok REACH-rendelet szerinti korlátozási 
eljárását. Ezek a vegyi anyagok különös figyelmet igényelnek, tekintettel a talaj és a víz, köztük az ivóvíz 
szennyezésének nagyszámú esetére. A Bizottság ezért már jelentős lépéseket tett a PFA-anyagokból eredő 
kockázatok ellenőrzése érdekében a fogyasztói felhasználások korlátozása és a REACH szerinti egyéb 
intézkedések, továbbá az ivóvízben előforduló PFA-anyagokra vonatkozó szigorúbb határértékek és a felszíni és 
felszín alatti vizek ellenőrzése révén.  Arra fogok törekedni, hogy a lehető leggyorsabban előmozdítsuk a végleges 
döntést több tagállam azon kezdeményezéséről, amely a PFA-anyagok korlátozására irányul polgáraink egészsége 
és a környezet védelmében, miközben az egyértelműség és a kiszámíthatóság érdekében már most is léteznek 
bizonyos közös alapvető irányvonalak. Arra fogok törekedni, hogy betiltsuk a PFA-anyagok használatát a 
fogyasztói felhasználásokban, például kozmetikumokban, élelmiszerekkel érintkező anyagokban és kültéri 
ruházatban.  

Amennyiben a teljesítmény és a biztonság tekintetében nem állnak rendelkezésre megfelelő alternatívák, 
támogatnám a PFA-anyagok további használatát az ipari alkalmazásokban, különösen a kritikus alkalmazásokban, 
szigorúan ellenőrzött feltételek mellett mindaddig, amíg nem találnak elfogadható helyettesítő anyagokat, 
amelyekre szigorú kibocsátási és ártalmatlanítási szabályok vonatkoznak a környezetbe történő kibocsátásuk 
korlátozása érdekében, valamint támogatnám az innovációra és a fenntartható helyettesítő anyagok kifejlesztésére 
irányuló egyértelmű ösztönzőket. A nem helyettesíthető felhasználásról szóló, 2024. áprilisi bizottsági közlemény 
elismerte egyes ipari ágazatok kritikus jelentőségét társadalmunk számára, és a PFA-anyagokat széles körben 
használják számos kritikus ipari alkalmazásban, például a védelmi, a félvezető-, a tiszta technológiai vagy az 
orvosi ágazatban. 
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Az Ipari, Kutatási és Energiaügyi Bizottság kérdései 

9. Mi az Ön elképzelése a tárcájával kapcsolatban a megbízólevelében foglaltakon túl, és milyen örökséget kíván 
maga után hagyni? Milyen jogalkotási javaslatokat és egyéb kezdeményezéseket javasol a biztosi testületnek 
elfogadásra a következő öt évben, és különösen az első 100 napban? Hogyan fogja biztosítani, hogy ezek a 
javaslatok, valamint a meglévő jogszabályok végrehajtása megerősítsék Európa versenyképességét? Ezeket a 
jogalkotási javaslatokat célzott hatásvizsgálatokra szándékozik-e alapozni? Milyen tervei vannak különösen a 
tisztaipar-megállapodásra, az Európai Jóléti Tervre, az ipar dekarbonizációjának felgyorsításáról szóló 
jogszabályra, az Európai Versenyképességi Alapra és a körforgásos gazdaságról szóló jogszabályra vonatkozóan? 
Ön szerint milyen pénzügyi forrásokat kellene elkülöníteni ezekre a kezdeményezésekre? Hogyan fogja 
finanszírozni különösen az Európai Versenyképességi Alapot az egyéb uniós szakpolitikákkal kapcsolatos meglévő 
kötelezettségvállalások sérelme nélkül? Véleménye szerint az Európai Versenyképességi Alapnak milyen 
gazdasági logikát kellene követnie, és milyen finanszírozási igényeket kellene kielégítenie? Ön szerint hogyan 
viszonyulnak ezek a kezdeményezések a „nettó zéró” iparról szóló jogszabályhoz, a kritikus fontosságú 
nyersanyagokról szóló rendelethez, a STEP-hez, valamint a 2040-es kibocsátáscsökkentési célhoz? Hogyan 
szándékozik foglalkozni e kezdeményezések társadalmi dimenziójával? Hogyan fog foglalkozni ugyanebben az 
összefüggésben az energiaköltségekkel és az energiahatékonysággal, valamint a megújuló energiaforrások és 
egyéb energiaforrások használatával? Mi az elképzelése a versenyképességi koordinációs eszközről, és annak 
hogyan kellene működnie ahhoz, hogy lehetővé tegye az Ön számára a megbízólevelében meghatározott feladatok 
ellátását? 

Európa erős gyártási bázissal és erős pozícióval rendelkezik a globális piacokon. A gépjárműipar, a vegyipar és a 
gyógyszeripar kiválóan teljesítő ágazatok, de jelentős globális versennyel néznek szembe. Fennáll a veszélye 
annak, hogy az EU lemarad a digitális és tiszta innováció, valamint az energiaigényes ágazatok versenyképessége 
terén, mivel az energiaárak jelentősen magasabbak Európában, mint a más gazdaságokban, mivel Európa jó az 
innováció terén, de kevésbé jó az innovatív termékek felfuttatása és piacra juttatása terén, mivel a jelenlegi 
geopolitikai helyzet súlyosbítja a stratégiai függőségekhez kapcsolódó kockázatokat. Mindezek okot adnak arra, 
hogy az európai napirend élére újból az ipari stratégiánkat helyezzük.  

A versenyképesség mint eszköz és a jólét mint cél, ez a küldetésem. Arra törekszünk, hogy megbízatásunk végéig 
megteremtsük a megfelelő feltételeket ahhoz, hogy az európai vállalatok növekedjenek, és élvezhessék a jelenlegi 
és jövőbeli generációk jólétét alátámasztó új dinamizmus előnyeit. Szilárd meggyőződésem, hogy a 
dekarbonizáció a növekedés és a munkahelyteremtés forrásává válhat. Úgy vélem továbbá, hogy az EU-nak együtt, 
nem pedig 27 különálló tagállamként kell fellépnie a siker érdekében. E cél elérése érdekében különös hangsúlyt 
fogok fektetni arra, hogy valamennyi szakpolitikánkban biztosítsuk a következetességet, miközben testre szabott 
kezdeményezéseket teszünk a stratégiai ágazatokban. 

Ezt szem előtt tartva a tisztaipar-megállapodás, amelyet – kinevezésem esetén – a tiszta, igazságos és versenyképes 
átmenetért felelős ügyvezető alelnökkel, valamint az éghajlatért, a nettó zéró kibocsátásért és a tiszta növekedésért 
felelős biztossal együtt fogok előterjeszteni a megbízatásom első 100 napja alatt, meghatározza a követendő irányt. 
Ez az Ursula von der Leyen megválasztott elnök politikai iránymutatásaiban meghatározott szélesebb körű Európai 
Jóléti Terv kulcsfontosságú eleme lesz. Amint azt a 6. kérdésre adott válaszomban részletesebben kifejtettem, a 
tisztaipar-megállapodás intézkedéseket fog meghatározni a következő évekre az ipar dekarbonizációja érdekében, 
többek között a bürokrácia csökkentése, a megfizethető energiához és nyersanyagokhoz való hozzáférés 
biztosítása, a kereslet és a vezető piacok létrehozása, további magánberuházások mozgósítása és a tisztességtelen 
kereskedelmi gyakorlatok kezelése révén. Mint ilyen, egy versenyképesebb ipar révén kulcsfontosságú szereplő 
lesz az Európa klímasemlegességéhez vezető úton. 

A minőségi jogalkotás és a gondos végrehajtás döntő fontosságú lesz a hatékony és egyszerűsített szabályozási 
keret, valamint a támogató üzleti környezet megteremtéséhez az egységes piacon. Elkötelezett vagyok a tényeken 
alapuló szakpolitikai döntéshozatal mellett, amely hozzájárul az EU versenyképességéhez. Az átfedések 
kiküszöbölése, a terhek csökkentése és a digitális eszközök legjobb használatának megkönnyítése érdekében át 
fogom vizsgálni a felelősségi körömbe tartozó jogszabályokat. 

Emellett iparpolitikai prioritásainkra is összpontosítanunk kell annak érdekében, hogy közös céljaink érdekében 
kockázatmentesítsük és mozgósítsuk a magánberuházásokat. Amint azt a 4. és a 16. kérdésre adott válaszomban 
részletesebben kifejtettem, ezt különösen az Európai Versenyképességi Alap segíti elő a következő többéves 
pénzügyi keret összefüggésében. Jelenleg az európai beruházások túlságosan széttagoltak, és az EU-ban jelentős 
a befektetési hiány, többek között a növekedés tekintetében is. A következő többéves pénzügyi keret lehetőséget 
kínál arra, hogy kiadásainkat célirányosabbá, egyszerűbbé és hatékonyabbá tegyük, erős versenyképességi 
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pillérrel, amelynek meg kell könnyítenie az európai vállalkozások számára a különböző finanszírozási 
lehetőségekhez való hozzáférést. Kinevezésem esetén az Európai Versenyképességi Alap fejlesztése lesz az egyik 
fő prioritásom, amellyel kapcsolatban szorosan együtt fogok működni a költségvetésért, csalás elleni küzdelemért 
és közigazgatásért felelős biztossal, a biztosi testület más tagjaival, valamint a Parlamenttel és a Tanáccsal.  

Amint azt a 10. kérdésre adott válaszomban kifejtettem, a nettó zéró iparról szóló jogszabály és a kritikus 
fontosságú nyersanyagokról szóló jogszabály végrehajtása alapvető fontosságú lesz az Európa rezilienciájának és 
versenyképességének növelésére irányuló erőfeszítéseinkben. Ezek az eszközök az ipari versenyképesség fontos 
szempontjaival foglalkoznak, beleértve az engedélyezés egyszerűsítését, a biztonságos nyersanyagellátáshoz való 
hozzáférést és a piacokhoz való hozzáférést. Tisztában vagyok a Parlament által az előző megbízatás során végzett 
fontos munkával, és azon fogok munkálkodni, hogy biztosítsuk e jogszabályok gyors végrehajtását, valamint azt, 
hogy a tisztaipar-megállapodás ezekre és más kapcsolódó kezdeményezésekre, többek között a STEP-re épüljön.  

Ami az európai klímarendeletet illeti, a Bizottság az éghajlatért, a nettó zéró kibocsátásért és a tiszta növekedésért 
felelős biztos vezetésével javaslatot fog tenni egy olyan módosításra, amely a 2040-re kitűzött nettó 90%-os 
kibocsátáscsökkentési célértéket is magában foglalja.  

Amint azt a 4. kérdésre adott válaszomban kifejtettem, a versenyképességi koordinációs eszköz elő fogja mozdítani 
a beruházási prioritások összehangolását a tagállamokban és európai szinten. Ennek a meglévő eszközökkel – 
például az egységes piacról és a versenyképességről szóló éves jelentéssel és az európai szemeszterrel – 
kapcsolatos munkára kell épülnie. Ennek az összehangolásnak az eredményei fogják vezérelni az 
iparstratégiánkban kiemelt jelentőségű, több országra kiterjedő projektek, például a közös európai érdeket szolgáló 
fontos projektek kiválasztását. 

Mindent egybevetve, ezen erőfeszítések valódi haszonélvezői az európaiak lesznek. Az innovatív és versenyképes 
vállalkozások mind közvetlenül, mind közvetve stabil és jó minőségű munkahelyeket biztosítanak valamennyi 
régióban. A gazdasági és ipari növekedés lehetővé teszi a tagállamok számára szociális modelljeik finanszírozását. 
A zöld és tiszta átállás javítja egészségüket és jóllétüket. Ezek társadalmunk és kontinensünk jólétének 
kulcsfontosságú feltételei.  

Ennek megfelelően a tisztaipar-megállapodást erős készségfejlesztési és szociális dimenzió fogja jellemezni, 
anélkül, hogy bármilyen csoport vagy bármilyen terület kimaradna. Igazságos és méltányos átállásra egyaránt 
szükségünk van. Támogatni fogom az emberekért, készségekért és felkészültségért felelős ügyvezető alelnök 
munkáját a készségek uniójának kialakítása, az iparra szabott továbbképzés és szakképzés megerősítése, valamint 
a képesítések kölcsönös elismerése érdekében. Nagy jelentőséget fogok tulajdonítani a szociális párbeszédnek. Ez 
nemcsak növeli az átállás iránti elkötelezettséget és elfogadást, hanem a munkavállalókkal és képviselőikkel együtt 
hozott döntések is fenntarthatóbbak.  

Ami az energiaköltségeket és -hatékonyságot illeti, a tisztaipar-megállapodás célja e kihívás kezelése is, 
nevezetesen az energiaügyért és lakhatásért felelős biztos által készített, megfizethető energiára vonatkozó terv 
révén. Azon fogok munkálkodni, hogy mind az árak, mind a szén-dioxid-kibocsátás csökkenjen.  

Végül, de nem utolsósorban nem kétséges, hogy nem tudjuk biztosítani Európa hosszú távú versenyképességét, ha 
nem térünk el az importált fosszilis tüzelőanyagokról a tiszta, versenyképes és körforgásos gazdaság felé. Ennek 
pedig sürgősen meg kell történnie. 

10. Milyen intézkedéseket tervez a kritikus fontosságú nyersanyagokról szóló rendelet és a „nettó zéró” iparról 
szóló jogszabály hatékony végrehajtása érdekében Európa versenyképességének megerősítése céljából? Melyek 
legyenek a következő lépések e jogszabályoknak az európai stratégiai autonómia tágabb összefüggésében és azon 
túl történő kiegészítése érdekében? Hogyan kívánja megerősíteni különösen a „nettó zéró” iparról szóló 
jogszabályhoz kapcsolódó értékláncokat és előmozdítani az erőforrás-hatékonyságot a kritikus fontosságú 
nyersanyagokról szóló rendelettel összefüggésben? Hogyan fog hozzájárulni a tiszta technológiák vezető 
piacainak létrehozásához? Milyen egyéb intézkedéseket fog javasolni a hosszú távú beruházások mozgósítása, 
valamint az uniós ipar – többek között a védelmi célú termelés – versenyképességének, rezilienciájának és 
autonómiájának megerősítése érdekében, az európai szociális modell fenntartása mellett? Milyen ágazati és 
horizontális intézkedéseket tervez az európai ipar támogatására? Melyek azok a kritériumok, amelyek alapján 
meghatározza majd Európa konkrét sebezhető pontjait az egyes ágazatokban, és amelyek vezérelni fogják az 
európai ipar tisztességtelen külső versennyel szembeni védelmére irányuló intézkedéseit? Ön szerint milyen 
konkrét intézkedéseket kellene belefoglalni az acél- és fémipari cselekvési tervbe? Ön szerint mely ágazatokat és 
technológiákat kellene bevonni az új, közös európai érdeket szolgáló fontos projektekbe, és ez hogyan támogatná 
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az EU iparstratégiáját és a kkv-kat? Hogyan szándékozik felülvizsgálni a közbeszerzési szabályokat annak 
érdekében, hogy azok biztosítsák az ellátás biztonságát és támogassák az európai termékek használatát bizonyos 
stratégiai ágazatokban és technológiákban, valamennyi tagállam javát szolgálva? Milyen kritériumok alapján 
fogja azonosítani ezeket a stratégiai ágazatokat és technológiákat? Hogyan fog hozzájárulni a gépjárműágazatra 
vonatkozó cselekvési tervhez? Vannak-e konkrét tervei a PFA-anyagokkal kapcsolatban? 

A nettó zéró iparról szóló jogszabály és a kritikus fontosságú nyersanyagokról szóló jogszabály az ipari 
versenyképesség fontos szempontjaival foglalkozik, beleértve az engedélyezés egyszerűsítését, a biztonságos 
nyersanyagellátáshoz való hozzáférést, az európai munkaerő átképzését és továbbképzését, valamint a piacokhoz 
való hozzáférést. Kinevezésem esetén biztosítani fogjuk a következőket: az elfogadott engedélyezési határidők 
végrehajtását, a kritikus fontosságú nyersanyagokról szóló jogszabály stratégiai projektjei első csomagjának 2025 
elején történő kiválasztását, valamint az állami és magánbefektetők támogatását a projektek beindításához. 
Munkálkodni fogok továbbá azon végrehajtási jogszabályok gyors elfogadásán, amelyek szükségesek ahhoz, hogy 
a tagállamok ambiciózus, nem árjellegű kritériumokat kezdjenek alkalmazni a közbeszerzésben és a 
megújulóenergia-árveréseken – ez az első fontos lépés a tiszta technológiák vezető piacainak létrehozása felé. 

Felügyelni fogjuk a kritikus fontosságú nyersanyagokkal foglalkozó platform létrehozását, felvértezve azt a közös 
beszerzés támogatásához és a stratégiai készletek kezeléséhez szükséges eszközökkel és erőforrásokkal. A 
körforgásos jelleg előmozdítása érdekében a kritikus fontosságú nyersanyagokról szóló jogszabályban, az 
elemekre vonatkozó jogszabályokban és a környezettudatos tervezésről szóló jogszabályban foglalt, az 
újrafeldolgozhatóságra és az újrafeldolgozott tartalomra vonatkozó intézkedések teljes körű végrehajtása növelni 
fogja a másodlagos nyersanyagok elérhetőségét és elterjedését. Ahhoz azonban, hogy teljes legyen a kép, létre kell 
hoznunk a hulladék és a másodlagos nyersanyagok valódi egységes piacát is, és amint azt a 6. kérdésre adott 
válaszomban kifejtettem, együtt fogok működni a környezetvédelemért, a vízgazdálkodás rezilienciájáért és a 
versenyképes körforgásos gazdaságért felelős biztossal annak biztosítása érdekében, hogy a körforgásos 
gazdaságról szóló jogszabály ezt megtegye.  

A versenyképesség, a reziliencia és a nyitott stratégiai autonómia szélesebb körű megerősítése érdekében 
megfelelő feltételeket kell teremtenünk vállalataink számára a beruházáshoz, dekarbonizációhoz és 
versenyképesebbé váláshoz. E célból segíteni fogok egy tisztaipar-megállapodás előterjesztésében a 
megbízatásom első száz napján belül, a 6. kérdésben leírtak szerint.  

Ezen túlmenően megbízólevelemmel összhangban horizontális stratégiát dolgozunk ki az egységes piac 
elmélyítésére és a vállalkozások növekedését segítő akadályok felszámolására, amint azt a 12. kérdésre adott 
válaszomban részletesebben kifejtettem, és javaslatot teszünk egy Európai Versenyképességi Alapra annak 
biztosítása érdekében, hogy beruházzunk a stratégiai technológiákba és ágazatokba, a 16. kérdésre adott 
válaszomban leírtak szerint.   

A szakpolitikai beavatkozás megalapozásához kulcsfontosságú Európa konkrét sebezhető pontjainak 
meghatározása. Amint azt a 15. kérdésre adott válaszomban kifejtettem, a hangsúlyt az ellátási lánc kockázatainak 
nyomon követésére és a zavarok előrejelzésére fogom helyezni, különösen a meglévő és potenciális stratégiai 
függőségekre összpontosítva, különös tekintettel egy országra. Ellátási láncunk rezilienciájának megőrzése 
érdekében prioritásként fogjuk kezelni az olyan kritikus ökoszisztémákra vonatkozó kockázatértékeléseket, mint 
az energiaintenzív iparágak, az egészségügy, a digitális és elektronikai termékek (például csipek, kvantum, 
szuperszámítógépek és mesterséges intelligencia), a megújuló energia, az elektromos járművek, az űripar és a 
védelem. A megfelelő megoldások megtalálása érdekében a kritikus fontosságú nyersanyagokkal kapcsolatos 
megközelítésünkre fogok építeni.  

Az egyenlő nemzetközi versenyfeltételek biztosításához és az európai ipar tisztességtelen külső versennyel 
szembeni hatékony védelméhez szükség lesz a teljes kereskedelem- és versenypolitikai eszköztár alkalmazására, 
például a piacvédelmi eszközök szisztematikus végrehajtására és szükség esetén a WTO szabályainak megfelelő 
módon történő megerősítésére. Számos, az uniós zöld megállapodás célkitűzéseihez hozzájáruló tiszta 
technológiai termék már a piacvédelmi intézkedések hatálya alá tartozik, többek között az acél szélerőműtornyok 
és az elektromos kerékpárok, valamint újabban az akkumulátoros elektromos járművek. Kereskedelempolitikánkat 
össze kell hangolni iparpolitikánkkal. 

Ami az ágazati intézkedéseket illeti, célzott acél- és fémipari cselekvési tervet fogok kidolgozni, amely a tiszta 
átállásról szóló párbeszédsorozat és a fémek átállási pályája eredményeire építve határozott intézkedéseket irányoz 
elő a legsürgetőbb igények kezelésére és az ágazat hosszú távú életképességének biztosítására. A cselekvési 
tervnek foglalkoznia kell a globális kapacitásfelesleg és a magas energiaárak negatív hatásaival. Azt is biztosítania 
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kell, hogy a kereskedelempolitika továbbra is hozzájáruljon az ipar hosszú távú versenyképességéhez és 
dekarbonizációjához.  

Ezzel párhuzamosan a fenntartható közlekedésért és turizmusért felelős biztossal együtt szilárd cselekvési tervet 
dolgozunk ki a gépjárműiparra vonatkozóan, amely jelentős átalakuláson megy keresztül az elektromos és 
önvezető járművek felé. Ez az iparág számos problémával szembesül, ideértve a magas termelési költségeket, a 
harmadik országok kapacitásfeleslegét és a csökkenő keresletet. Sokkal többet kell tennünk e kihívások kezelése 
érdekében, hogy biztosítsuk az akkumulátor- és a teljes ellátási lánc folyamatos támogatását, hogy koherens keretet 
hozzunk létre a gépjárműipar számára, beleértve a digitalizációt is. Ez azt is jelenti, hogy naprakésszé kell tenni a 
gépjárművek típusjóváhagyási keretét az önvezető járművek elterjedésének lehetővé tétele és a járműadatokban 
rejlő gazdasági lehetőségek kiaknázása érdekében. 

A közös európai érdeket szolgáló fontos projektek a beruházások katalizátorának bizonyultak, és több mint 
100 milliárd EUR-t mozgósítottak olyan stratégiai ágazatokban, mint a mikroelektronika, az akkumulátorok, a 
hidrogén, a felhő és az egészségügy. Elsődleges célom, hogy együttműködjek a tagállamokkal a jövőbeli közös 
európai érdeket szolgáló fontos projektekhez szükséges megfelelő technológiák azonosítása érdekében. 2023 
októbere óta a Bizottság létrehozta a közös európai fórumot, ahol intenzív megbeszélések zajlanak. Számos 
ígéretes technológia jelent meg jelöltként, például a tiszta technológiákhoz szükséges fejlett anyagok, a 
mesterséges intelligencia vagy az atomenergia-technológiák. A tiszta, igazságos és versenyképes átmenetért 
felelős ügyvezető alelnökkel együtt arra fogok törekedni, hogy felgyorsítsam ezt a munkát annak érdekében, hogy 
új közös európai érdeket szolgáló fontos projektekre vonatkozó javaslatok szülessenek, és meg fogom vizsgálni, 
hogy a jövőbeli Európai Versenyképességi Alap részeként miként lehetne a legjobban felhasználni az uniós 
költségvetést a közös európai érdeket szolgáló fontos projektek támogatására. Együtt fogok működni a tiszta, 
igazságos és versenyképes átmenetért felelős ügyvezető alelnökkel és a tagállamokkal annak érdekében is, hogy 
lehetővé tegyem az új közös európai érdeket szolgáló fontos projektek gyors bejelentését és jóváhagyását.  

A közbeszerzés szintén fontos eszköz lesz a tiszta és stratégiai technológiák vezető piacainak létrehozásához. 
Amint azt a 14. kérdéshez részletesebben kifejteti, elő kívánom készíteni a közbeszerzési irányelv felülvizsgálatát, 
amely bizonyos stratégiai ágazatokban és technológiákban prioritásként kezeli a rezilienciát.  

A PFA-anyagokat illetően a PFA-anyagokra vonatkozó, REACH-rendelet szerinti korlátozás egyértelművé 
tételével kapcsolatban lásd a 8. kérdésre adott válaszomat. 

Végezetül az ipari versenyképesség és jólét javítására irányuló munkám során nem veszítem szem elől a szélesebb 
körű társadalmi és bolygónkat érintő célkitűzéseket. Megfelelő esetben a versenyképességi intézkedések 
kulcsszerepet játszhatnak az éghajlatvédelmi átállásban és a minőségi munkahelyek létrehozásában.  

11. Hogyan tervezi kezelni a vállalkozásokat, különösen a kkv-kat érintő szabályozási kérdéseket, többek között a 
határokon átnyúló működés tekintetében? Hogyan tervezi biztosítani, hogy a kkv-k részesüljenek a stratégiai 
autonómiára vonatkozó ütemterv előnyeiből? Milyen jogi következményekkel jár majd a kis méretű, közepes piaci 
tőkeértékű vállalatok új kategóriájának bevezetése a meglévő és jövőbeli uniós jogszabályokra? Melyek lesznek a 
kis méretű, közepes piaci tőkeértékű vállalatok meghatározásának kritériumai? Ez egy különálló, kötelező erejű 
jogi fogalommeghatározás lesz-e, vagy a meglévő jogi kategóriákat (pl. az uniós kkv-k fogalommeghatározását) 
terjesztik ki erre az új kategóriára? Milyen konkrét tervei vannak annak érdekében, hogy a gyorsaságot, a 
koherenciát és az egyszerűsítést kulcsfontosságú politikai prioritásokká tegye az adminisztratív terhek csökkentése, 
valamint a végrehajtás, a jelentéstétel és az engedélyezés egyszerűsítése céljából? Konkrétan hogyan fogja 
végrehajtani az „új kkv- és versenyképességi ellenőrzést”? 

A kis- és középvállalkozások alkotják az európai gazdaság izmait. Az EU hosszú távú versenyképessége érdekében 
segíteni kell őket abban, hogy növekedjenek és termelékenyebbé váljanak.  

A kkv-kat különösen sújtják a szabályozási terhek, mivel általában korlátozottak az adminisztratív feladatokhoz 
szükséges erőforrásaik. Kinevezésem esetén azon fogok munkálkodni, hogy külön kkv-útlevelet hozzunk létre az 
adminisztratív terhek és költségek csökkentése érdekében, egyszerű módon igazolva a vállalat kkv-státuszát, ily 
módon időt és erőforrásokat szabadítva fel üzleti tevékenységük végzéséhez. Emellett könnyebb feldolgozást és 
kezelést tenne lehetővé a hatóságok számára.  

A demokráciáért, jogérvényesülésért és jogállamiságért felelős biztossal együtt egy úgynevezett 28. rendszer 
kialakításán dolgoznánk annak érdekében, hogy segítsük az innovatív vállalkozásokat abban, hogy Unió-szerte 
növekedjenek és élvezhessék az egyszerűbb, harmonizált szabályrendszer előnyeit. A politikai iránymutatásokkal 
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összhangban a jogállamisági jelentés kiegészül az egységes piaci dimenzióval, amely a vállalatokat, különösen a 
határokon átnyúló tevékenységet folytató kkv-kat érintő kérdéseket vizsgálja. 

Kinevezésem esetén az induló innovatív vállalkozásokért, kutatásért és innovációért felelős biztossal együtt 
elindítjuk az európai innovációs intézkedéscsomagot és egy, az induló és növekvő innovatív vállalkozásokra 
vonatkozó uniós stratégiát szabályozási keretünk egyszerűsítése, valamint az induló és a növekvő innovatív 
vállalkozások kockázati tőkéhez való hozzáférésének megkönnyítése érdekében.  

A kkv-k a nyitott stratégiai autonómia eléréséhez is elengedhetetlenek, mivel kulcsszerepet játszanak a reziliens 
és diverzifikált ellátási láncok kiépítésében. Kinevezésem esetén gondoskodni fogok arról, hogy a kkv-k a 
rezilienciájukhoz elengedhetetlen kritikus alapanyagok elérhetőségének biztosítására irányuló célzott támogatás 
és erőfeszítések révén előnyökben részesülhessenek.  

Az uniós jogszabályok gyorsabb elfogadása, koherenciája és egyszerűsítése, valamint az uniós finanszírozási 
eszközökhöz való könnyű hozzáférés elengedhetetlen Európa versenyelőnyének visszanyeréséhez, és tárcám 
központi prioritása lesz. Ezért kinevezésem esetén hangsúlyt fogok fektetni a terhek – például a jelentéstételi 
kötelezettségek és az adminisztratív költségek – csökkentésére. Kinevezésem esetén testületi munka keretében 
együtt fogok működni a biztosi testület más tagjaival, különösen a végrehajtásért és egyszerűsítésért felelős 
biztossal, hogy stresszteszteljük az egységes piaci vívmányokat, és javaslatokat tegyünk az esetleges átfedések és 
ellentmondások kiküszöbölésére, valamint a teljes digitális kompatibilitásra, a magas színvonal fenntartása mellett.  

A megbízólevelemben leírtaknak megfelelően vezető szerepet fogok vállalni a kis méretű, közepes piaci 
tőkeértékű vállalatok új kategóriájának az alkalmazottak száma és a pénzügyi bevételek alapján történő 
meghatározásában, ami viszont lehetővé teheti a Bizottság és a társjogalkotók számára, hogy célzott szabályokat 
fogadjanak el az ilyen kis méretű közepes piaci tőkeértékű vállalatokra vonatkozóan, amikor és ahol ez szükséges 
és indokolt lehet.  

Emellett teljes mértékben ki kívánom használni a szabványosítást és a digitalizációt annak érdekében, hogy az 
információk alapértelmezetten digitálisak legyenek, és csak egyszer kerüljenek benyújtásra, ami a jelentéstételtől 
az engedélyezésig egyszerűsíti és észszerűsíti a szabályozási környezetet. A megfelelés megkönnyítése alapvető 
fontosságú, és ezt a dokumentumalapú információáramlásról az adatvezérelt információáramlásra való átállással 
érhetjük el. E tekintetben törekedni fogok az intelligens digitális eszközök további kiaknázására az e-számlázás, a 
digitális termékútlevél és az egységes digitális kapu terén. 

Szakpolitikáinknak elő kell mozdítaniuk a versenyképességet, és figyelembe kell venniük a kkv-k szükségleteit. 
Végezetül az új kkv- és versenyképességi ellenőrzés – amelyen kinevezésem esetén együtt fogok munkálkodni a 
végrehajtásért és egyszerűsítésért felelős biztossal – segíteni fog abban, hogy a jövőbeli jogszabályokat úgy 
alakítsuk ki, hogy fokozzuk az uniós vállalatok, köztük a kkv-k versenyképességét, és elkerüljük a szükségtelen 
terheket, a magas színvonal fenntartása mellett.  

Először is, az új versenyképességi ellenőrzés, amely valamennyi hatásvizsgálatot kísérni fog, olyan 
kulcsfontosságú mutatókon alapul majd, mint a költség- és árversenyképesség, a nemzetközi versenyképesség, az 
innovációs képesség és a kkv-k versenyképességére gyakorolt hatások. Magában foglalja a javaslat hatásainak 
mélyrehatóbb elemzését, figyelembe véve a nemzetközi verseny által leginkább érintett és a javaslat szempontjából 
releváns ágazatok integritását. Amennyiben ágazati versenyképességi problémákat azonosítanak, az ellenőrzés a 
szükséges enyhítő intézkedéseket is tükrözi.  

Másodszor, egy új kkv-ellenőrzéssel tovább fogjuk erősíteni elemzésünk kkv-kkal kapcsolatos dimenzióját. Ezzel 
az új ellenőrzéssel a Bizottság figyelembe fogja venni a kkv-k igényeit a szakpolitikai ciklus egészében, különösen 
a politikai döntéshozatali folyamat első szakaszaiban. A Bizottság emellett valamennyi értékelése és 
célravezetőségi vizsgálata során külön elemzést fog végezni a kkv-kra gyakorolt hatásokról. Ez a visszamenőleges 
értékelés lehetővé teszi számunkra, hogy értékes tanulságokat vonjunk le a kkv-k szempontjából releváns jövőbeli 
szakpolitikák egyszerűsítése és a terhek csökkentése érdekében.  

Számomra alapvető fontosságú, hogy a döntéshozatali folyamat minden szakaszában szisztematikusan figyelembe 
vegyék a kkv-k szempontjait. Jelenleg nem veszik kellőképpen figyelembe a javaslat kumulatív és közvetett 
hatásait, amelyek az értékláncban jelentkező tovagyűrűző hatásokon, valamint a piaci dinamikára gyakorolt hatás 
révén jelentkeznek. Kinevezésem esetén készen állok arra, hogy együttműködjek a Parlamenttel, a Tanáccsal és 
más érdekelt felekkel annak biztosítása érdekében, hogy a kkv-kra irányuló politikák valóban támogassák őket, és 
ne rójanak rájuk aránytalan terhet. 
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A Belső Piaci és Fogyasztóvédelmi Bizottság kérdései 

12. Az új hivatali időszakra vonatkozó politikai iránymutatásában és az Önhöz intézett megbízólevelében a 
Bizottság elnöke hangsúlyozza, hogy az egységes piac az EU egyik kulcsfontosságú pillére, amelynek 
elmélyítéséhez új lendületre van szükség az Unió jólétének biztosítása érdekében, különösen a szolgáltatási 
ágazatban, ahol még mindig számos akadály áll fenn. A szolgáltatások és az áruk szabad mozgása terén milyen 
intézkedéseket – többek között jogalkotási intézkedéseket – tervez meghozni, és az új egységes piaci stratégia 
hogyan járulna hozzá ezen új lendület megteremtéséhez, az egységes piac további integrációjához, az indokolatlan 
akadályok, adminisztratív terhek és jelentéstételi kötelezettségek csökkentéséhez (biztosítva ugyanakkor a 
fogyasztók szerepvállalását és védelmét), a vállalkozói tevékenység előmozdításához és az elkövetkező 
évtizedekben az EU globális szinten versenyképessé tételéhez? Hogyan tervezi növelni a termékbiztonságot és a 
tisztességes versenyt az egységes piacon a harmadik országokból származó termékek tekintetében, beleértve azon 
harmadik országbeli e-kereskedelmi platformokat is, amelyek olyan termékekkel árasztják el az EU-t, amelyek 
gyakran nem felelnek meg az uniós előírásoknak, miközben elkerülik a vámkötelezettségeket? 

Az egységes piac kiaknázatlan kincs. Az Enrico Letta által nemrégiben előterjesztett jelentés pedig egyértelmű: 
egy valóban integrált egységes piac létrehozása döntő fontosságú Európa versenyképessége szempontjából. 
Ügyvezető alelnöki kinevezésem esetén minden tőlem telhetőt meg fogok tenni az egységes piac elmélyítésére 
Európa termelékenységének fokozása, jólétünk és szociális piacgazdaságunk támogatása, a méltányos zöld és 
digitális átállás megvalósítása, valamint az egyenlő versenyfeltételek biztosítása érdekében, amelyek senkit sem 
hagynak hátra.  

Ezért 2025 júniusáig egységes piaci stratégiát fogok kidolgozni annak érdekében, hogy a tények és a vállalkozások, 
a munkavállalók és a polgárok igényei alapján új lendületet adjunk az áruk és szolgáltatások korszerűsített 
egységes piacának. Törekedni fogok a meglévő szabályozási és adminisztratív akadályok felszámolására és az 
újak megelőzésére, biztosítva ugyanakkor az egységes piac megfelelő működését és előmozdítva a felfelé irányuló 
konvergenciát. Ezen túlmenően prioritásnak tekintem a jogszabályi keret egyszerűsítését, a megfelelés 
megkönnyítését és a helyes végrehajtás biztosítását valamennyi tagállamban. Munkámat négy fő célkitűzés 
vezérli: 

Az első a megelőzés: Az értesítési rendszer megerősítése érdekében meg fogom vizsgálni, hogy szükség van-e az 
egységes piac előtt álló akadályok megelőzéséről szóló jogszabályra, amint azt a 13. kérdésemben részletesebben 
kifejtettem.  

A második az együttműködés: Fokozni fogom az egységes piac érvényesítésével foglalkozó munkacsoportban és 
a SOLVIT-hálózatban részt vevő tagállamokkal folytatott intenzív munkát a polgárok és a vállalkozások előtt álló 
nagyon konkrét akadályok kezelése érdekében. Bár a tagállamokkal közös erőfeszítéseink már konkrét 
eredményekhez vezettek, több erőfeszítésre és politikai szerepvállalásra van szükség a vállalkozásaink 
versenyképességét veszélyeztető, fennmaradó akadályok felszámolásához.  

A harmadik a digitalizáció: Elő fogom mozdítani a digitalizáció alapértelmezetté tételét, különös figyelmet 
fordítva az interoperabilitásra és az egyszeri adatszolgáltatás elvére. A szükséges jelentéstételi kötelezettségeknek 
való megfelelés egyszerűsödni fog, amint előrehaladunk a dokumentumalapú információáramlásról az 
adatvezérelt információáramlásra való átállás és az intelligens digitális eszközök fokozott használata terén.  

A negyedik a végrehajtás: Szükség esetén korrekciós intézkedéseket kell alkalmazni az egységes piaci akadályok 
kezelése és az uniós szabályok helyes végrehajtásának biztosítása érdekében. E tekintetben úgy vélem, meg kell 
vizsgálnunk, hogy miként lehetne gyorsabban végrehajtási intézkedéseket hozni azokban az esetekben, amikor a 
vállalkozások és a polgárok jelentős gazdasági következményeket szenvednek el amiatt, hogy a tagállamok nem 
tartják be az uniós szabályokat.  

Közös szabályaink végrehajtása közös felelősségünk. Ezért a tagállamokkal és az Európai Parlamenttel való szoros 
együttműködés számomra kiemelt prioritás lesz.  

Ez vonatkozik a szolgáltatások területére is, amelyek döntő fontosságúak gazdasági versenyképességünk és 
jólétünk szempontjából. A szolgáltatások az EU GDP-jének és munkahelyeinek mintegy 70%-át adják, és 
kulcsfontosságúak az uniós feldolgozóipar számára. A szolgáltatások egységes piaca azonban továbbra is a 
potenciális szint alatt teljesít. Számos ágazatban 1 helyett 27 piaccal rendelkezünk. Ez kevesebb lehetőséget jelent 
a vállalkozások számára, és kevesebb esélyt a növekedésre. Ezért – kinevezésem esetén – prioritásként fogok 
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tekinteni az uniós szolgáltatók előtt álló adminisztratív akadályok felszámolására, különös tekintettel a határokon 
átnyúló régiókra.  

E tekintetben meg kívánom vizsgálni a szabályozott szakmákat is. Napjainkban számos szakmához való 
hozzáférés és azok gyakorlása a fogyasztók védelmét és a közérdekű célokat szolgáló szabályozási követelmények 
hatálya alá tartozik. Az EU-ban több mint 5500 szabályozott szakma közül sok csak néhány tagállamban van 
szabályozva, ami arra utal, hogy a közérdekek védelmére kevésbé megterhelő eszközök is létezhetnek. A 
szabályozott szakmák esetében a célom az, hogy a képesítések határokon átnyúló elismerését gyorsabbá és 
egyszerűbbé tegyem, többek között a folyamatok digitalizálásának és automatizálásának támogatásával, a 
munkavállalók jogainak védelme mellett. Ez növelni fogja a képzett szakemberek mobilitását az egységes piacon, 
és lehetővé teszi az emberek számára, hogy gyorsan munkát vállaljanak vagy olyan szolgáltatásokat nyújtsanak, 
amelyekre képesítéssel rendelkeznek. Ennek elérése érdekében az emberekért, készségekért és felkészültségért 
felelős ügyvezető alelnökkel együtt fogok dolgozni a készségek hordozhatóságára vonatkozó kezdeményezésen.  

Az egységes piacon alapvető fontosságú, hogy az európai polgárok csak hiteles és biztonságos termékekhez 
jussanak. Ugyanakkor túl sok olyan termék jut szabadon piacunkra, amely nem felel meg szabványainknak. 
Különösen tisztában vagyok azzal, hogy fokozódtak az aggályok és a csalások az e-kereskedelem és az uniós 
fogyasztóknak harmadik országbeli online piactereken keresztül történő közvetlen értékesítés terjedésével, 
amelyek ellenőrzése nehezebb és költségesebb a megfelelés szempontjából. E kihívások kezeléséhez a Bizottság 
több tagjának erőfeszítéseire van szükség. Ezért együtt fogok működni a technológiai szuverenitásért, biztonságért 
és demokráciáért felelős ügyvezető alelnökkel a termékbiztonsággal és az e-kereskedelemmel kapcsolatos 
kihívások hatékony és gyors kezelése érdekében.  

E kihívások kezelésére számos különböző eszközt kell majd együttesen alkalmazni. A vám- és adóhatóságok a 
piacfelügyeleti hatóságokkal együtt fontos szerepet fognak játszani. A digitális szolgáltatásokról szóló jogszabály 
olyan online piactereket érintő végrehajtása, amelyek nem tartják be a szabályainkat, prioritást élvez, és az is 
marad. Emellett a közelmúltban elfogadott általános termékbiztonsági rendelet és a piacfelügyeleti rendelet új 
konkrét termékbiztonsági kötelezettségeket is előír az online piacterek számára, például eltávolítási végzéseket. A 
demokráciáért, jogérvényesülésért és jogállamiságért felelős biztossal együtt támogatni fogom a nemzeti 
jogérvényesítőket annak biztosításában, hogy az uniós fogyasztók számára online és offline egyaránt csak 
biztonságos termékeket kínáljanak. 

Mindezt szem előtt tartva olyan környezetet kell biztosítanunk, amelyben a kisebb európai e-kereskedelmi 
platformok képesek boldogulni és tisztességes alapon versenyezni a nem uniós e-kereskedelmi platformokkal. 
Ezért olyan támogató környezetet kell teremtenünk, amely nem töredezett, illetve amelyre nem jellemző a 
szabályok megkettőződése. 

13. Ami a Bizottság elnöke által kiadott megbízólevelet illeti, mit tervez az abban megjelölt konkrét intézkedések 
lehetséges tartalmával és időzítésével kapcsolatban, különös tekintettel az egységes piac előtt álló akadályok 
megelőzéséről szóló jogszabályra, az Európai Versenyképességi Alapra, a kkv-útlevélre, az egységes digitális 
kapura, a körforgásos gazdaságról szóló jogszabályra és az uniós szabványosításról szóló rendelet értékelésére? 
Hogyan fogja konkrétan kidolgozni az új egységes piaci stratégiát? Hogyan kíván együttműködni az IMCO 
bizottsággal és munkacsoportjaival annak ellenőrzési tevékenységei keretében, átlátható módon, rendszeresen és 
kellő időben tájékoztatva e bizottságot a jelenlegi jogszabályok végrehajtásáról, a soron következő 
kezdeményezésekről – beleértve a megbízólevélben foglaltakat is –, valamint a szolgáltatások és áruk egységes 
piacán a Bizottság és a tagállamok által hozott végrehajtási intézkedések eredményeiről?  

Ügyvezető alelnöki kinevezésem esetén törekedni fogok egy szilárd, egyszerű és korszerű egységes piaci keret 
kiteljesítésére, amely elősegíti mind a fogyasztók, mind a vállalatok szerepvállalását. Az egységes piaci stratégia 
részeként a Bizottság konkrét intézkedéseket fog előterjeszteni a határokon átnyúló szolgáltatásnyújtás és az áruk 
határokon átnyúló mozgásának előmozdítása érdekében. Erőfeszítéseimet a meglévő akadályok felszámolására és 
újak létrehozásának megakadályozására fogom összpontosítani. Az egységes piacban rejlő lehetőségek 
kibontakoztatása és léptékének kiaknázása az európai, a nemzeti és a regionális közigazgatás közös felelőssége. 
Konstruktív párbeszédet fogok folytatni az Európai Parlamenttel és a Tanáccsal. Az összes érdekelt féllel, köztük 
a szociális partnerekkel és az ipar képviselőivel szorosan együttműködve arra fogok törekedni, hogy jövő év 
júniusáig megvalósítsuk ezt a stratégiát. 

Átláthatósági eszközeink megszilárdítása mellett szándékomban áll az olyan új nemzeti szabályozások megelőző 
értékelésének megerősítése, amelyek hatással lehetnek az egységes piacra, többek között annak 
figyelembevételével, hogy szükség van-e az egységes piac előtt álló akadályok megelőzéséről szóló jogszabályra. 
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A megelőző intézkedésekben rejlő lehetőségek teljes körű kiaknázása a meglévő átláthatósági eszközök jobb 
végrehajtása révén lehetséges. E tekintetben kulcsfontosságú lesz a meglévő értesítési mechanizmusok 
hiányosságainak megszüntetése, az érdekelt felek részvételének erősítése, valamint az új szabályozási 
kezdeményezésekre vonatkozó szigorúbb arányossági értékelések előírása. Amennyiben a megelőzés kudarcot 
vall, kötelezettségszegési eljárásokat fogok indítani.  

Amint azt a 11. kérdésre adott válaszomban kifejtettem, az egyik első prioritásom az lesz, hogy külön kkv-útlevelet 
hozzak létre, amely csökkenti az adminisztratív terheket, időt és erőforrásokat szabadít fel a vállalkozások számára, 
és lehetővé teszi a hatóságok számára a könnyebb feldolgozást és kezelést, például a finanszírozási kérelmek, a 
jogszabályoknak való megfelelés vagy a jogi követelmények – például a jelentéstételi kötelezettségek – alóli 
mentességek tekintetében.  

Amint azt a 6. kérdésre adott válaszomban kifejtettem, a környezetvédelemért, a vízgazdálkodás rezilienciájáért 
és a versenyképes körforgásos gazdaságért felelős biztossal együtt azon fogok munkálkodni, hogy javaslatot 
tegyek a körforgásos gazdaságról szóló jogszabályra, hogy létrejöjjön a hulladék és a másodlagos anyagok jól 
működő egységes piaca.  

A szabványosításról szóló rendelet értékelése a tervek szerint 2025 elején fejeződik be. Az összegyűjtött 
bizonyítékok alapján gondosan meg fogom vizsgálni, hogy szükség van-e a szabályozás felülvizsgálatára, és hogy 
a jelenlegi rendszer képes-e kielégíteni a sürgős uniós szakpolitikai és ipari igényeket. Technikai szabványokat 
kell teljesítenünk, nem utolsósorban a változó geopolitikai környezetben a zöld és digitális átállást kísérő 
jogalkotási igények tekintetében. Az Európai Bíróság elmúlt nyolc évi ítélkezési gyakorlatának hatása szintén 
része lesz ennek a mérlegelésnek, valamint az általános egyszerűsítési igények, amelyek új megközelítést tehetnek 
szükségessé az érdekelt felekkel a szabványok terén folytatott együttműködés során, megőrizve ugyanakkor a 
részvételen alapuló folyamatunk által nyújtott fontos gazdasági és technikai meglátásokat. A szabványosítás a 
múltban Európa egyik fontos erőssége volt, és szándékomban áll megtartani és továbbfejleszteni globális 
szabványalkotói szerepünket. 

Ami az egységes digitális kaput illeti, az az EU egyik legambiciózusabb e-kormányzati kezdeményezése. 
Megbízható információkhoz, digitális adminisztratív eljárásokhoz és segítségnyújtó szolgáltatásokhoz biztosít 
hozzáférést. Csökkenti az adminisztratív terheket azáltal, hogy megkönnyíti a közigazgatás digitalizálását az 
európai polgárok és vállalkozások számára, és átfogó online hozzáférési pontot biztosít, amikor valaki egy másik 
uniós országban szeretne dolgozni, tanulmányokat folytatni vagy tevékenykedni. Kinevezésem esetén tovább 
erősíteném ezt, és prioritásként fogom kezelni az egyszeri adatszolgáltatás technikai rendszerének teljes körű 
bevezetését a tagállamok több mint 80 000 közigazgatási szervének felvétele, és az egységes digitális kapu hatálya 
alá tartozó valamennyi közigazgatási eljárás rendelkezésre állásának biztosítása által.  

Vállalom, és örömömre szolgál, hogy az Európai Parlament és az Európai Bizottság közötti kapcsolatokról szóló 
keretmegállapodás teljes körű tiszteletben tartása mellett és a döntéshozatali folyamat valamennyi szakaszában 
közvetlen kommunikációs csatornát építek ki és tartok fenn Önökkel és az Önök illetékes munkacsoportjaival. 
Amint azt a 2. kérdésre adott válaszban kifejtettem, csapatom szintén könnyen elérhető lesz a megbízatás teljes 
időtartama alatt, kétirányú információáramlás keretében. Meghatározott területeken előadókat, árnyékelőadókat 
vagy vezető tagokat hívok meg munkaülésekre, hogy foglalkozni tudjunk az aggályokkal, és megtárgyalhassuk a 
közvetlenül parlamenti munkájukból és választókerületükből származó ötleteket. 

14. Hogyan tervezi megvalósítani a közbeszerzési irányelvek felülvizsgálatára vonatkozóan kijelölt feladatát a 
közbeszerzésben rejlő lehetőségek oly módon történő kihasználása érdekében, amely az uniós egységes piac, 
valamint az uniós polgárok és vállalkozások (köztük a kkv-k) javát szolgálja, fokozva a versenyképességet – többek 
között az EU digitális versenyképességét – és biztosítva a tisztességes versenyt és bizonyos létfontosságú 
technológiák, termékek és szolgáltatások ellátásbiztonságát? Ön szerint mely technológiák és ágazatok azok, 
amelyek stratégiai jelentőségűek és így a közbeszerzésen keresztül történő beavatkozást tesznek szükségessé, és 
milyen megoldásokat kellene alkalmazni, szem előtt tartva, hogy az egységes piacon folyamatosan biztosítani kell 
az egyenlő versenyfeltételeket és az esélyegyenlőséget az uniós vállalatok számára? Ön szerint mikor kerül sor a 
közbeszerzési keret felülvizsgálatára, és tervezi-e ezt a felülvizsgálatot uniós irányelvek helyett uniós rendeletek 
formájában végrehajtani? 

A közbeszerzésnek döntő szerepet kell játszania a vezető piacok, azaz az innovatív, fenntartható és reziliens 
termékek iránti kereslet megteremtésében. A jelenlegi vívmányok legalább hat irányelvből és több tucat ágazati 
jogszabály rendelkezéseiből állnak. Ügyvezető alelnöki kinevezésem esetén – a megbízólevelemben kifejtettek 



 – 19 –   

szerint, és amint azt Ursula von der Leyen megválasztott elnök politikai iránymutatásaiban bejelentette – felül 
fogom vizsgálni a jelenlegi uniós közbeszerzési irányelveket.  

A jogszabályi keret felülvizsgálata a közbeszerzésben rejlő hatalmas potenciál további felszabadítására törekszik 
az európai gazdaság alakítása, vezető piacok létrehozása, valamint az európai vállalatok növekedésének és 
rezilienciájának fokozása, ezáltal minőségi munkahelyek teremtése érdekében. Javaslatot kívánok tenni a 
szabályok korszerűsítésére annak érdekében, hogy három fő területet érintsünk: 1) a közbeszerzés stratégiai 
szerepe minőségi követelmények révén, különösen a fenntarthatóság, a társadalmi reziliencia és a kiberbiztonság 
tekintetében; 2) a közbeszerzés uniós hozzáadott értéke polgáraink számára a stratégiai technológiák, termékek és 
szolgáltatások ellátásbiztonsága révén, többek között vészhelyzet esetén is, valamint 3) a jelenlegi mechanizmusok 
egyszerűsítése, különös tekintettel az uniós induló vállalkozások és innovátorok, valamint a helyi önkormányzatok 
szempontjából. 

A közbeszerzési irányelvek felülvizsgálata arra is lehetőséget kínál, hogy a digitális technológiákat szem előtt 
tartva újragondoljuk a közbeszerzést. Nemcsak azzal kapcsolatban, hogy hogyan használjuk ezeket a 
technológiákat a folyamatok egyszerűsítésére és felgyorsítására, hanem arra vonatkozóan is, hogy hogyan 
gyorsíthatjuk fel az innovatív termékek és technológiák elterjedését. Szeretném megragadni az alkalmat, hogy 
felhívjam a figyelmet a közbeszerzési adattérre, amely ez év szeptembere óta lehetővé teszi az állami szervek és a 
vállalkozások számára, hogy fejlett adatelemzések és digitális eszközök segítségével javítsák a döntéshozatalt. 

Ahhoz, hogy a felülvizsgálatot a minőségi jogalkotás, valamint a szubszidiaritás és az arányosság elvével 
összhangban lehessen elvégezni, két fő lépést kell megtenni.  Először is, értékelni kell a jelenlegi keretet. 
Kinevezésem esetén kötelezettséget vállalok arra, hogy a Tanács és az Európai Számvevőszék kérésének 
megfelelően elvégzem a jelenlegi közbeszerzési irányelvek alapos értékelését. Egy alapos nyilvános konzultáció 
lehetővé teszi számunkra, hogy azonosítsuk a jelenlegi keret ellentmondásos szempontjait, előnyeit és kihívásait, 
amelyek a lehetséges javítási és egyszerűsítési területekkel kapcsolatos gondolkodásunk alapjául szolgálnak majd. 
Másodszor, a hatásvizsgálat minden olyan pénzügyi vagy adminisztratív terhet figyelembe vesz, amely a 
polgárokat, a vállalkozásokat vagy az állami szerveket terheli.    

Ebben az előzetes szakaszban kiemelt fontosságúnak tartom az Önök véleményének meghallgatását és a helyi 
hatóságokkal – mint a közbeszerzés első számú felhasználóival – való konzultációt, hogy e véleményeket 
javaslatunkba beépíthessük.  

A stratégiai technológiák és ágazatok azonosítása és rangsorolása érdekében, összhangban a megválasztott elnök 
azon kijelentésével, hogy jólétünk jövőjét Európában kell megvalósítani, számos tényezőt figyelembe veszünk: a 
meglévő ágazati jogszabályokban, például a nettó zéró iparról szóló jogszabályban és a fenntartható termékek 
környezettudatos tervezéséről szóló rendeletben, valamint az olyan jövőbeli kezdeményezésekben meghatározott 
ágazatok és technológiák, mint a tisztaipar-megállapodás és az ipar dekarbonizációjának felgyorsításáról szóló 
jogszabály, de olyan kritériumok is, mint az ellátási láncok rezilienciája, a kritikus infrastruktúra fizikai és 
kiberbiztonsága, technológiabiztonság és a technológia kiszivárgása, gazdasági függőségek vagy kényszerítés, 
harmadik országbeli gazdasági szereplők egy adott ágazatban való részvételének aránya. Ez fontos része a 
közbeszerzési keret felülvizsgálatáról folytatott gondolkodásnak, és különös figyelmet fogunk fordítani rá.   

Az új szabályok célja, hogy uniós hozzáadott értéket teremtsenek polgáraink számára, biztosítsák bizonyos 
stratégiai technológiák, termékek és szolgáltatások ellátásának biztonságát, valamint megfelelő feltételeket 
teremtsenek ahhoz, hogy az uniós vállalatok beruházhassanak a dekarbonizációba és minőségi munkahelyeket 
teremtsenek. Különösen fontos, hogy az állami szervek meggyőződjenek arról, hogy a harmadik országbeli 
ajánlattevők – országuk jogrendjétől függetlenül – igazodnak környezetvédelmi, éghajlatvédelmi és szociális 
normáinkhoz. Ugyanilyen fontos, hogy vállalataink számára kölcsönös hozzáférést biztosítsunk a harmadik 
országok közbeszerzési piacaihoz.  

Értékelni fogjuk az e kihívások kezelésére szolgáló különböző lehetséges eszközök hatását, és folytatni fogjuk a 
közelmúltban elfogadott eszközök végrehajtását, valamint együtt fogunk működni az állami szervekkel és az 
érdekelt felekkel annak érdekében, hogy további gyakorlati és könnyen alkalmazható megoldásokat találjunk. E 
törekvéshez megfelelő időt kell biztosítani. Biztosíthatom azonban Önöket arról, hogy ez a munka kiemelt 
prioritást élvez annak érdekében, hogy a lehető leggyorsabban, a minőség veszélyeztetése nélkül haladjunk előre.   

A hatásvizsgálatban azonosított szakpolitikai lehetőségek részeként meg fogjuk vizsgálni, hogy az egy vagy több 
irányelv, rendelet vagy más célzott intézkedés formájában megvalósuló szabályozási beavatkozás a legjobb módja-
e az együttes célkitűzések elérésének.    
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Végezetül a jogalkotási erőfeszítéseken túl – ügyvezető alelnöki kinevezésem esetén – továbbra is elő fogom 
mozdítani az iránymutatások alkalmazását, a kapacitásépítés támogatását és a személyre szabott képzéseket mind 
az állami szervek, mind a szociális gazdasági szervezetek számára az EU tagállamaiban.    

A Nemzetközi Kereskedelmi Bizottság kérdése 

15. Egy olyan környezetben, ahol nagyfokú a globális bizonytalanság és még nagyobb szükség van az Unió 
gazdasági biztonságot célzó menetrendjének megszilárdítására és versenyképességünk megerősítésére, hogyan 
fogja biztosítani, hogy a gazdasági biztonsági, kereskedelmi, beruházási és iparpolitikák mind egy olyan koherens 
megközelítés részét képezzék, amely előmozdítja az Unió nyitott stratégiai autonómiáját és rezilienciáját? Hogyan 
és milyen időkereten belül fogja megtervezni és végrehajtani a gazdasági biztonsági menetrendet? A Parlament 
és a Bizottság között az (EU) 2023/1441 végrehajtási rendeletről folytatott korábbi eszmecserékre építve 
biztosítékot nyújt-e arra, hogy a külföldi támogatásokról szóló rendelet végrehajtásáról szóló első jelentés 2026. 
július 13-ig történő benyújtásakor benyújtanak egy, a külföldi támogatásokról szóló rendelet módosítására 
irányuló jogalkotási javaslatot is? Tekintettel arra, hogy a közbeszerzési eljárásokban a benyújtott ajánlatokhoz 
kapcsolódó ügyterhelés magasabb a vártnál, biztosítani fogja-e a Belső Piaci, Ipar-, Vállalkozás- és Kkv-politikai 
Főigazgatóságon a külföldi támogatásokról szóló rendelet végrehajtásáért felelős személyzet létszámának jelentős 
növelését? 
 
Szilárd meggyőződésem, hogy olyan koherens megközelítésre van szükség, amely az EU stratégiai érdekeinek 
érvényesítése érdekében gazdasági biztonság-, kereskedelem-, beruházás- és iparpolitikáinkra támaszkodik. 
Biztosítanunk kell vállalataink számára az innovációhoz és a növekedéshez szükséges teret és kedvező 
környezetet, meg kell védenünk az egységes piacot a tisztességtelen versennyel szemben, tisztességes hozzáférést 
kell biztosítanunk a nyersanyagokhoz, meg kell nyitnunk a harmadik országok piacait az új lehetőségek 
megteremtése érdekében, valamint a szükséges inputokat különböző forrásokból és versenyképes áron kell 
biztosítanunk. Az európai ipar versenyképességéhez valóban holisztikus megközelítésre van szükség, amely 
világszerte biztonságos ellátási láncot, tisztességes versenyfeltételeket és gazdasági lehetőségeket biztosít. 

  
Az előző megbízatás során számos kezdeményezésre került sor annak érdekében, hogy közvetlenül a külső 
sokkhatásokat követően megvédjük és támogassuk vállalkozásainkat és infrastruktúráinkat, megteremtsük a 
versenyképességükhöz és ellátási láncaink rezilienciájához szükséges strukturális feltételeket, valamint 
összehangoljuk szakpolitikánkat értékeinkkel és éghajlat-politikai célkitűzéseinkkel. Ezek a kérdések 
alátámasztották iparstratégiánkat, kereskedelmi stratégiánkat és gazdasági biztonsági stratégiánkat, amelyek 
összefonódnak, és amelyeket koherens módon kell végrehajtani. Támogatom az egységes piacnak a tisztességtelen 
kereskedelmi gyakorlatokkal, a nem piaci politikák torzításával és a technológia kiszivárgásával szembeni 
határozottabb védelmét.   

 
Az e munkaterületek közötti koherenciát és koordinációt mindenekelőtt a biztosi testület szintjén kell biztosítani, 
különösen a kereskedelemért és a gazdasági biztonságért felelős biztossal, tekintettel az általunk kitűzött 
egyértelmű célkitűzésekre, azaz a versenyképességre, a biztonságra és a fenntarthatóságra. Ügyvezető alelnöki 
kinevezésem esetén együtt fogok működni partnereimmel annak biztosítása érdekében, hogy ipar-, kereskedelmi 
és gazdasági biztonsági politikánk továbbfejlesztése során mind a belső, mind a külső szempontokat teljes 
mértékben mérlegeljék és figyelembe vegyék. Ugyanannak az érmének a két oldaláról van szó. Biztosítanunk kell, 
hogy továbbra is élvezzük a nyitott és szabályokon alapuló nemzetközi kereskedelem előnyeit, ugyanakkor 
korlátozzuk a túlzott függőségek fegyverként való felhasználásának kockázatát. E tekintetben hatékony eszközök 
állnak rendelkezésünkre, amelyeket használnunk kell, mint például a külföldi támogatási eszköz.      

 
Gazdaságbiztonsági politikánk végrehajtását – két évvel a stratégia elfogadása után – folytatni kell és minden 
területen tovább kell fejleszteni annak biztosítása érdekében, hogy valamennyi releváns szakpolitikát, így az ipari, 
digitális, kutatási és innovációs és egyéb szakpolitikákat koherens és egymást kölcsönösen erősítő módon 
mozgósítsunk. A stratégiát, amelynek középpontjában „versenyképességünk ösztönzése, a biztonsági 
kockázatokkal szembeni védelem és a partnerségek” állnak, hatékonyan, kockázatértékelések alapján kell 
végrehajtani. 

 
Kinevezésem esetén együtt fogunk működni a kereskedelemért és gazdasági biztonságért felelős biztossal annak 
érdekében, hogy jobban megértsük az előttünk álló kockázatokat összehangolt kockázatértékelések révén, célzott 
és arányos kockázatcsökkentő intézkedéseket dolgozzunk ki, az előttünk álló kockázatok kezeléséhez szükséges 
gazdasági biztonsági eszközöket alkalmazzunk, valamint hogy sikeresen lezárjuk az eszközeink megerősítésére 
irányuló, folyamatban lévő folyamatokat, például a közvetlen külföldi befektetések átvilágítása és a kiáramló 
befektetések tekintetében. Meg fogjuk vizsgálni, hogy szükség van-e új eszközökre. Segíteni fogjuk továbbá az 
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előző megbízatás során indított kezdeményezések előmozdítását, például az ellátási lánc kockázatainak nyomon 
követésére és a zavarok előrejelzésére helyezett hangsúly fokozását, valamint a meglévő és potenciális stratégiai 
függőségekre való összpontosítást. A tagállamokkal együtt megfelelő ütemtervet és alkalmazási kört kell 
meghatározni a kritikus technológiákra vonatkozó további kockázatértékelések elvégzéséhez. Végezetül együtt 
fogok működni a kereskedelemért és gazdasági biztonságért felelős biztossal annak érdekében, hogy továbbra is 
partnerségeket alakítsunk ki a hasonlóan gondolkodó országokkal, különösen a G7-ekkel, hogy ellátási láncunk 
rezilienciáját gazdasági biztonsági normák kidolgozása révén megerősítsük. A szabadkereskedelmi 
megállapodások mellett olyan tiszta kereskedelmi és beruházási partnerségeket fogunk kidolgozni, amelyek erős 
üzleti dimenzióval rendelkeznek a kritikus fontosságú nyersanyagokkal, a zöld energiával és a tiszta 
technológiákkal való ellátás biztosítása és diverzifikálása érdekében.    

 
Ami a külföldi támogatásokról szóló rendeletet illeti, az már bizonyította hatékonyságát, és teljes mértékben ki 
fogjuk használni. Ezzel párhuzamosan ügyvezető alelnöki kinevezésem esetén alaposan értékelném a külföldi 
támogatásokról szóló rendelet végrehajtását. A rendelet végrehajtási és érvényesítési gyakorlatának felülvizsgálata 
során többek között mérlegelni fogjuk a bejelentési határértékek szintjének megfelelőségét. Az értékelésről szóló 
jelentést a Parlament és a Tanács elé terjesztjük.  Ezen értékelés alapján a Bizottság – amennyiben szükséges 
ahhoz, hogy egyenlő versenyfeltételeket biztosítson valamennyi vállalat számára a belső piacon – e célból 
fontolóra veszi egy esetleges jogalkotási javaslat előterjesztését.  

 
Kinevezésem esetén együtt fogok működni a tiszta, igazságos és versenyképes átmenetért felelős ügyvezető 
alelnökkel azon törekvéseink megvalósítása érdekében, hogy az egységes piacon működő valamennyi vállalat 
számára egyenlő versenyfeltételeket biztosítsunk.     

A Költségvetési Bizottság kérdése 

16. Politikai iránymutatásaiban a Bizottság megválasztott elnöke egy uniós versenyképességi alap létrehozását 
szorgalmazza a stratégiai technológiákba (többek között a mesterséges intelligenciába, az űrtechnológiába, a 
tiszta technológiába és a biotechnológiába) és a közös érdekű fontos projektekbe való befektetés, továbbá a közös 
céljainkra irányuló magánberuházások fellendítése és kockázatmentesítése céljából.  
Egy ilyen alap a meglévő szakpolitikai prioritások széles körét fogja lefedni.  
Ismertetné velünk az e megközelítés mögött álló megfontolásokat, és kifejtené, hogy hogyan képzeli el annak 
végrehajtását, és az hogyan fogja előmozdítani a kettős átállást, részletezve különösen azokat a szakpolitikákat és 
meglévő programokat, amelyek illeszkednének egy ilyen alapba; hogy ezek a programok milyen mértékben lesznek 
harmonizáltak; továbbá az alap által nyújtott visszafizetendő és vissza nem térítendő támogatás közötti egyensúlyt, 
valamint azokat a biztosítékokat, amelyek biztosítják, hogy a Parlamentet a Tanáccsal egyenrangú félként vonják 
be a döntéshozatali folyamatba, a programok végrehajtásába és az alap végrehajtásának nyomon követésébe? 
 
Európa mindig is olyan kontinens volt, amely innovatív erejéről és a globális piacokon kiemelkedő teljesítményre 
képes, virágzó iparáról volt ismert. Ennek az erőnek azonban folyamatosan kihívásokkal kell szembenéznie. 
Európai vállalataink zavaroktól terhes világban működnek; helyzetüket nehezítő tényezők a tisztességtelenebb 
verseny, a magasabb energiaárak, szakember- és munkaerőhiány, valamint a szükséges tőkéhez való hozzáférés 
nehézségei. Az európai ipar és kutatói közösségek szempontjából döntő pillanat előtt állunk. Technológiai vezető 
szerepünk, valamint az a képességünk forog kockán, hogy az ipari kihívásokra reagáljunk, az átmenetet 
felgyorsítsuk és az új lehetőségeket gyorsan megragadjuk.  
  
Mindezek alapján – ügyvezető alelnöki kinevezésem esetén – az a célom, hogy megteremtem az innovációs 
potenciál növeléséhez és a kettős átállás sikeres megvalósításához nélkülözhetetlen beruházásokhoz szükséges 
feltételeket. Amint az Ursula von der Leyen megválasztott elnök politikai iránymutatásaiban is szerepel, és 
összhangban azzal a törekvésünkkel, hogy a beruházások Bizottságává váljunk, az Európai Versenyképességi Alap 
lesz – más eszközökkel és szakpolitikákkal együttesen – beruházási kapacitásunk a stratégiai technológiák 
számára.  
 
Európa versenyképessége – valamint a tiszta, digitális és biogazdaságért folyó versenyben elfoglalt pozíciója – 
attól függ, hogy képesek leszünk-e új korszakot nyitni a találmányok és a találékonyság terén. Ehhez a kutatást és 
az innovációt, a tudományt és a technológiát gazdaságunk középpontjába kell helyezni. Ennek érdekében 
eszközeinknek alkalmasaknak kell lenniük e célra.  
  
Jelenleg az uniós kiadások – a versenyképességre fordított kiadásokat is beleértve – túl sok program között 
oszlanak meg, amelyek közül több ugyanazokat a dolgokat finanszírozza, de eltérő követelményeket ír elő, így 
nehézségekkel jár a finanszírozás hatékony kombinálása.  
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Szilárd meggyőződésem, hogy az uniós kiadásokat jobban a prioritásainkhoz kell igazítani. Alelnöki kinevezésem 
esetén a jövőbeli Európai Versenyképességi Alap fejlesztése lesz az egyik fő prioritásom, szorosan együttműködve 
a biztosi testület más tagjaival, nevezetesen a költségvetésért, csalás elleni küzdelemért és közigazgatásért felelős 
biztossal és a tiszta, igazságos és versenyképes átállásért felelős ügyvezető alelnökkel. A jövőbeli Európai 
Versenyképességi Alap kialakítása még előttünk áll. Ezek a fő elvek vezérelnek majd bennünket:  
  

1. Stratégiai fókusz. Az Európai Versenyképességi Alap európai közjavakba fog beruházni. A stratégiai 
technológiák – a mesterséges intelligenciától az űrkutatásig, a tiszta technológiáktól a 
biotechnológiáig – kulcsfontosságúak lesznek annak biztosításához, hogy e javakat Európában 
fejlesszék és gyártsák. A tiszta és élvonalbeli technológiai ipar jövőjét Európában kell megteremteni. 
A Versenyképességi Alapnak támogatnia kell a kutatást, az innovációt, az induló innovatív 
vállalkozásokat, a növekvő innovatív vállalkozásokat, valamint a közös európai érdeket szolgáló 
fontos projekteket. Kutatási és innovációs politikánkat össze kell hangolni iparpolitikánkkal, és 
stratégiai beruházásokat kell eszközölnünk ahhoz, hogy a lehető legnagyobb hatást érjük el.  
 

2. Rugalmasság. Az Európai Versenyképességi Alap ott fog beruházni, ahol a legnagyobb szükség van 
az uniós fellépésre, és a leghatásosabb és legrugalmasabb eszköztárat fogja igénybe venni. 
Biztosítani fogja továbbá, hogy költségvetésünk erejét arra használjuk fel, hogy mozgósítsuk és 
kockázatmentesítsük a közös céljaink érdekében történő magánberuházásokat. 

 
 

3. Egyszerűség és sebesség. Az uniós forrásokból való részesülésnek egyszerűnek és gyorsnak kell 
lennie a potenciális pályázók számára. Az uniós forrásokhoz való hozzáférésre vonatkozó 
szabályokat és eljárásokat jelentősen egyszerűsíteni kell. Kevesebb programra van szükségünk. Az 
információkhoz való hozzáférés, a gyorsabb eljárások és az érdekelt felek visszajelzéseire épülő 
folyamatos fejlesztések kulcsfontosságúak ipari és kutatói közösségünk operatív szintű jobb 
támogatásához. 

 
Az európai innovációt gyakorlatba kell ültetnünk a piacokon, és elő kell segítenünk a növekedést Európában. 
Ennek megvalósításához a Versenyképességi Alap lesz az eszközünk. A teljes befektetési út során végigkíséri az 
európai vállalkozásokat: az ötlettől a kereskedelmi forgalomba hozatalig, a kutatástól a termelésig, a 
laboratóriumtól a gyártóüzemig, annak érdekében, hogy vállalataink rendelkezzenek a szükséges támogatással 
ahhoz, hogy növekedjenek és boldoguljanak az egységes piacon és világszerte.  
 
Az alap a mai geopolitikához nyújtott finanszírozásunk részét fogja képezni azáltal, hogy megerősíti 
értékláncainkat és kezeli függőségeinket. 
 
A Bizottság új versenyképességi koordinációs eszközt fog kidolgozni, amely ezzel az új alappal együtt fog 
működni. Ennek az eszköznek az egész EU-ra kiterjedő versenyképességi célkitűzéseket összehangolt nemzeti 
szakpolitikákba kell átültetnie, biztosítva az egyes stratégiai prioritások állami és magánfinanszírozását.  
 
Volt képviselőként tudom, hogy az Európai Parlament határozottan kiáll egy ambiciózus uniós költségvetés 
mellett, amely szakpolitikai prioritásainkat szolgálja. Ezért együtt fogok működni a Parlamenttel az Európai 
Versenyképességi Alap fejlesztése és megvalósítása érdekében, a nyitottság, az átláthatóság, a kölcsönös bizalom 
és a folyamatos párbeszéd szellemében, rendszeres információcsere révén. Számíthatnak azon 
kötelezettségvállalásomra, hogy biztosítani fogom, hogy a Parlamentet a Tanáccsal egyenrangú félként, 
társjogalkotóként és költségvetési hatóságként vonják be a munkába. 
 
A Foglalkoztatási és Szociális Bizottság kérdése 

17. A jóléti és iparstratégiáért felelős ügyvezető alelnökként az Ön feladata lesz a közbeszerzési irányelv 
felülvizsgálata. Ez az irányelv kulcsszerepet játszhat a magas szintű munkaügyi normák előmozdításában. Az uniós 
szintű szociális partnerek igen egyértelműen kifejezték, hogy ezen irányelv révén nagyobb védelmet kell biztosítani 
az európai munkavállalók számára.  
Hogyan fogja biztosítani az uniós közbeszerzési jogszabályok szociális szempontjainak megerősítését, különös 
tekintettel a közbeszerzési szerződések szociális jellegű odaítélési szempontjaira, biztosítva az alvállalkozási 
láncok korlátozását és a munkaerőpiaci közvetítők szerepének szabályozását; a munkavállalói jogok tiszteletben 
tartását és a kollektív szerződések alkalmazását; a fogyatékossággal élő személyek és a támogatásra szoruló 
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munkavállalók foglalkoztatási lehetőségeinek javítását; valamint azt, hogy a szociális szolgáltatásokat nyújtó 
nonprofit/szociális gazdasági szolgáltatókat ne zárják ki a közbeszerzési szerződésekből?   

Európaiként büszke vagyok magas szintű munkaügyi normáinkra, és elkötelezett vagyok azok további 
megerősítése mellett. Ezek a normák kulcsfontosságúak a stabil verseny előmozdításához és az általunk létrehozott 
munkahelyek minősége kapcsán a negatív verseny elkerüléséhez. Szilárd meggyőződésem, hogy az uniós 
közbeszerzés fontos szerepet játszik e normák előmozdításában.  

A 2014. évi közbeszerzési irányelvek már jelenleg is előírják, hogy a közbeszerzési szerződések teljesítése során 
be kell tartani a szociális és munkajogi kötelezettségeket, beleértve a kollektív szerződéseken alapulókat is. Az 
irányelvek eljárási eszközöket is kínálnak az állami szervek számára annak érdekében, hogy ezt a teljes 
közbeszerzési folyamat során biztosítsák. Emellett a szabályok lehetővé teszik az állami szervek számára, hogy 
lehetőségeket teremtsenek a nonprofit szervezeteknek és a szociális gazdasági vállalkozásoknak, valamint a 
munkáltatóknak annak érdekében, hogy hátrányos helyzetű munkavállalókat vagy fogyatékossággal élő 
személyeket alkalmazzanak.  

Ugyanakkor még ennél többet is lehet tenni: A közbeszerzési irányelvek felülvizsgálata – amint azt a 14. kérdésre 
adott válasz kifejti – értékes lehetőséget kínál a jogszabályi keret mélyreható értékelésére, amely lehetővé teszi 
számunkra, hogy további lehetséges lépéseket határozzunk meg a szociális záradékok alkalmazásának 
előmozdítása, valamint a közbeszerzésben a társadalmi felelősségvállalás és a fenntarthatóság fokozása érdekében. 
A helyi hatóságok, amelyek a közbeszerzés első számú felhasználói, ugyanakkor a helyi foglalkoztatás legjobb 
szakértői, valamint a szociális partnerek fontos szerepet játszanak ebben a folyamatban. Ügyvezető alelnöki 
kinevezésem esetén gondoskodni fogok arról, hogy megfelelően bevonják őket a folyamatba annak érdekében, 
hogy észrevételeik beépüljenek a felülvizsgálatba.  

Továbbá – ügyvezető alelnöki kinevezésem esetén – továbbra is előmozdítanám az iránymutatások alkalmazását, 
a kapacitásépítés támogatását és a személyre szabott képzéseket mind az állami szervek, mind a szociális gazdasági 
szervezetek számára a tagállamokban. Támogatni fogom a Bizottság arra irányuló folyamatos erőfeszítéseit, hogy 
felülvizsgálja a szociális záradékok Bizottság általi alkalmazását. 

Emellett szilárd meggyőződésem, hogy más célkitűzések, például az egyszerűsítés és a reziliencia szintén pozitív 
társadalmi hatással járnak: A reziliencia támogatni fogja az európai munkahelyeket, az egyszerűsítés pedig javítani 
fogja a kkv-k és a szociális vállalkozások hozzáférését, és ezáltal szintén hatással lesz a helyi munkahelyekre. 
Szabályaink összetettsége ugyanis gyakran akadályozza a kisebb szervezetek közbeszerzésben való részvételét. 
Azt szeretném, ha ezek a szervezetek az egyszerűsítés és a kapacitásépítés révén kihasználhatnák a 
közbeszerzésben rejlő lehetőségeket.  

Kinevezésem esetén a felülvizsgálat előkészítése során szorosan együtt fogok működni az emberekért, 
készségekért és felkészültségért felelős ügyvezető alelnökkel annak átgondolása érdekében, hogy miként 
javíthatók a szabályok, előmozdítva a szociális párbeszédet és a magas szintű munkaügyi normákat, javítva a 
fogyatékossággal élő személyek foglalkoztatási lehetőségeit, valamint hozzájárulva a szociális gazdasághoz és a 
befogadóbb társadalomhoz.  

Szoros koordinációra lesz szükség, mivel úgy vélem, hogy a közbeszerzési irányelvek felülvizsgálata csak akkor 
érheti el a kívánt hatást, ha azt a jövőbeli, minőségi munkahelyekre vonatkozó ütemtervben és az európai szociális 
párbeszédről szóló új paktumban szereplő megfelelő intézkedések kísérik. 

A Jogi Bizottság kérdése 

18. Szerzői jogi védelem nélküli szellemi tulajdon  

Megbízólevelében az egyik intézkedési terület annak biztosítása, hogy „a szellemi tulajdonnal kapcsolatos 
politikánk továbbra is jutalmazza az innovációt és a kreativitást, és javítsa a jelenlegi szabályok érvényre 
juttatását”.   
A Bizottság szellemi tulajdonra vonatkozó 2020. évi cselekvési tervének célja az volt, hogy biztosítsa az európai 
kreatív és innovatív ágazat globális vezető szerepének megőrzését, és felgyorsítsa Európa zöld és digitális 
átállását. Ez a szellemi tulajdonra vonatkozó cselekvési terv különösen a szellemi tulajdon oltalmának 
megerősítését eredményezte azáltal, hogy elfogadásra került a kézműves és ipari termékek földrajzi árujelzőinek 
oltalmáról szóló rendelet, és megtörtént a formatervezési mintákra vonatkozó húszéves jogszabály felülvizsgálata 
annak érdekében, hogy az megfeleljen a digitális kor igényeinek. A szabadalmi csomag – amelyre vonatkozóan az 
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Európai Parlament elfogadta első olvasatbeli álláspontját, és amelyről ebben a ciklusban fognak tárgyalni – új 
szabályokra kíván javaslatot tenni annak érdekében, hogy segítse a vállalatokat, különösen a kkv-kat abban, hogy 
a lehető legjobban kiaknázzák találmányaikat és alkotásaikat, valamint támogatja az EU versenyképességét és 
technológiai szuverenitását, különösen annak biztosítása révén, hogy a kulcsfontosságú szabadalmaztatott 
termékek válság idején hozzáférhetők legyenek. A szabadalmi csomaggal kapcsolatos dossziék közül a jelek szerint 
egy (a szabványba foglalt alapvető szabadalommal kapcsolatos dosszié) ütközik jelentősebb nehézségekbe a 
Tanácsban, annak ellenére, hogy a közelmúltbeli tendenciák arra utalnak, hogy az EU veszít piaci részesedéséből 
az ázsiai és amerikai gazdasági szereplőkhöz képest. A szellemi tulajdonra vonatkozó cselekvési terv másik 
eredménye a hamisítás elleni uniós eszköztár elfogadása volt, amelynek „célja a jogosultak, a szolgáltatók és a 
bűnüldöző szervek közötti együttműködés előmozdítása, ösztönözve ugyanakkor a bevált gyakorlatokat és a 
modern eszközök és technológiák használatát”. A szellemi tulajdon a gazdasági növekedés egyik fő hajtóereje, 
mivel az immateriális javak egyre nagyobb szerepet játszanak a globális innovációs versenyben. Mindazonáltal, 
amint azt a Draghi-jelentés is hangsúlyozza, úgy tűnik, hogy a szellemitulajdon-jogok bejelentéséhez szükséges 
bonyolult, költséges és hosszadalmas eljárások visszatartják az uniós vállalatokat, különösen a kkv-kat attól, hogy 
oltalom alá helyeztessék szellemi tulajdont képviselő eszközeiket. Ez a helyzet hátráltatná a vállalatokat a 
nemzetközi versenyben és abban, és kiaknázzák az egységes piac előnyeit. Másrészről, a mesterségesintelligencia-
technológiák fejlődése vagy egyes technológiák etikátlan használata – például a megtévesztő tervezési 
megoldások – új kihívásokat jelenthet a szellemi tulajdonra vonatkozó keret számára, amelyek kérdése még mindig 
megoldatlan, és amelyek potenciálisan hatással lehetnek az innovációra, a kreativitásra és az EU 
versenyképességére, gondolva itt különösen a generatív mesterséges intelligenciára és annak nem csupán a 
szabadalmakkal, hanem a védjegyekkel, az üzleti titkokkal és a szellemitulajdon-jogok érvényesítésének kérdésével 
is kapcsolatos összefüggéseire. Emellett a Bizottság jelenleg bizonyos időközönként felülvizsgálja a védjegyekre 
vonatkozó uniós jogszabályokat. Ami az üzleti titkokat illeti – különösen a kkv-k kapcsán –, a globális technológiai 
innovációval összefüggésben további erőfeszítésekre van szükség az üzleti titkok ellopásával kapcsolatos 
tudatosság növelése és az ellene folytatott küzdelem előmozdítása érdekében.  
E kihívásokat szem előtt tartva milyen intézkedéseket hozna annak biztosítása érdekében, hogy a szellemi 
tulajdonra vonatkozó valamennyi jelenlegi szabály megfelelően érvényesüljön, és fog-e új kezdeményezéseket 
előterjeszteni például az üzleti titkok vagy a védjegyek területén annak érdekében, hogy az uniós keret továbbra is 
megfeleljen azon céljának, hogy jutalmazza az innovációt és a kreativitást a digitális korban, támogassa az EU 
hosszú távú növekedését és versenyképességét, ugyanakkor fokozott erőfeszítéseket téve az előző ciklusból áthozott 
javaslatokról szóló tárgyalások megkönnyítése érdekében? 

Az immateriális javak a vállalati eszközök jelentős részét teszik ki, és a vállalatba való befektetés egyik legerősebb 
ösztönzőjét jelentik.  Például a szabadalmakat és védjegyeket alkalmazó induló vállalkozások tízszer nagyobb 
valószínűséggel jutnak kockázatitőke-finanszírozáshoz. Ezért a szellemi tulajdon a versenyképesség alapvető 
eleme.  

Az uniós szabadalmi szabályozás azonban továbbra is széttagolt. Kinevezésem esetén először is arra fogok 
összpontosítani, hogy az egységes szabadalmi rendszer jelenlegi 18 tagállamon túli szélesebb körű elfogadásának 
előmozdítása révén orvosoljam ezt a széttöredezettséget a költségek csökkentése, a jogbiztonság növelése és az 
Egységes Szabadalmi Bíróság egységes joghatóságának kihasználása érdekében, számítva arra, hogy az Európai 
Szabadalmi Hivatal továbbra is ellátja az egységes szabadalmak megadására irányuló feladatát.  

Ennek megfelelően arra fogok törekedni, hogy végrehajtsuk a szabadalmi csomagot, az Európai Parlament 
mindhárom pillérének támogatására építve, amelyek közül kettő új feladatokat ruházna az Európai Unió Szellemi 
Tulajdoni Hivatalára. Szorosan együtt fogok működni a tagállamokkal e reformok véglegesítése érdekében, 
amelyek kezelik az uniós szabadalmi vívmányokat érintő legsürgetőbb kihívásokat, és céljuk, hogy az egységes 
szabadalmi rendszerre építsenek és megerősítsék azt.  

A kiegészítő oltalmi tanúsítványokról szóló rendeletjavaslatok célja az adminisztratív terhek csökkentése és a 
koherencia biztosítása a gyógyszeripar és az agrokémiai ipar, különösen a kis- és középvállalkozások számára, 
valamint az egységes szabadalmi rendszer megszilárdítása. A kényszerengedélyezésről szóló rendeletjavaslat, 
amely a háromoldalú egyeztetés szakaszába érkezett, az Uniónak az egységes piac értékláncait érintő 
válsághelyzetekre való reagáláshoz szükséges hatékony szellemi tulajdonjogi eszközökre vonatkozó igényét fogja 
kezelni. A szabványmegfelelőségi szempontból elengedhetetlen szabadalmak engedélyezésének megbízható és 
átlátható kerete biztosítani fogja, hogy az EU vonzóbb befektetési célpont legyen az engedélyezők és az 
engedélyesek számára. E tekintetben aktívan hozzá fogok járulni a társjogalkotók munkájához, orvosolva az 
engedélyezési nehézségeket az Unió versenyképessége szempontjából kritikus piacokon, különös tekintettel a 
dolgok internetének előretörésére és a szabványmegfelelőségi szempontból elengedhetetlen szabadalmak 
tulajdonjogát érintő globális egyensúlyban bekövetkezett változásra. Végezetül a több mint két évtizeddel ezelőtt 
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elfogadott uniós biotechnológiai irányelv meghatározta a biotechnológiai találmányok szabadalmaztatásának 
alapelveit. A biotechnológiai piac új fejleményei nyomán biztosítanunk kell, hogy a szellemi tulajdon védelme 
optimálisan hozzájáruljon az uniós biotechnológiai ágazat előmozdításához, és a jövőbeli uniós biotechnológiai 
jogszabály előkészítése során az egyik elemnek tekintsék.  

Másodszor, kinevezésem esetén kötelezettséget vállalok a szellemi tulajdonra vonatkozó keret további 
korszerűsítésére annak érdekében, hogy az igazodjon a kialakulóban lévő piaci realitásokhoz – például a 
mesterséges intelligenciához (MI) – és az azok által támasztott kihívásokhoz, miközben kiemelten kezeli 
polgáraink jólétét és az EU ipari céljait. A közelmúltban korszerűsítettük mind a védjegyjoggal, mind a 
formatervezési mintákkal kapcsolatos uniós vívmányokat annak érdekében, hogy azok megfeleljenek a digitális 
kornak, ugyanakkor csökkenjenek az adminisztratív terhek, a kézműves és ipari termékek földrajzi árujelzőire 
vonatkozó új szabályok pedig a kézműveseink által létrehozott, még kiaknázatlan értékből kovácsoltak előnyt. A 
hagyományos know-how hasznosításával a szellemi tulajdont arra használjuk fel, hogy elismerjük a kézműveseink 
évtizedes tevékenységét, és megvédjük a jól fizető munkahelyeket, többek között a kevésbé iparosodott régiókban. 
Bár a mesterséges intelligencia kihívást jelenthet a szellemi tulajdonhoz fűződő jogokkal kapcsolatos olyan 
alapvető fogalmak számára, mint a feltalálói tevékenység, a szabadalmazhatóság, a szerzőség és a gazdasági 
haszon elosztása, úgy vélem, egyensúlyt kell teremtenünk egyrészt az innováció előmozdítása és megkönnyítése, 
másrészt pedig a jogosultak védelmének biztosítása között. Ami a jövőt illeti, biztosítanunk kell, hogy az uniós 
szellemi tulajdoni rendszer lehetővé tegye a mesterséges intelligencia és a mesterséges intelligencián alapuló 
megoldások elterjedését és bevezetését, miközben megfelelő garanciákat hozunk létre az azokkal való visszaélések 
megelőzésére. Ez különösen igaz a szabadalmak és az üzleti titkok védelmére az ipari nagy adathalmazokra épülő 
technológia korában. 

Harmadszor, a szellemi tulajdonra vonatkozó jogszabályok csak akkor ösztönözhetik a beruházásokat és 
javíthatják a versenyképességet, ha azokat hatékonyan hajtják végre. Kinevezésem esetén azon fogok dolgozni, 
hogy az EU-ban az alkotók és feltalálók méltányos megtérülést kapjanak alkotásaikért és innovációjukért, valamint 
hogy a kkv-k immateriális javai védelmet élvezzenek, és könnyebbé váljon a finanszírozáshoz való hozzáférésük. 
Csökkentenünk kell a kkv-k szellemitulajdon-jogaik alkalmazásával és érvényesítésével kapcsolatos terheit, mivel 
a szellemitulajdon-jogok jelentősen növelhetik a kkv-k likviditásszerzésre és innovációik piacra juttatására való 
képességét. A kkv-kat nagyobb hátrány érheti a szellemi tulajdonjogok megsértése miatt, mint a nagyobb 
vállalatokat, ezért meg fogom vizsgálni annak lehetőségét, hogy a kkv-k számára szilárd és testre szabott, szellemi 
tulajdonjogokat támogató mechanizmust kínáljunk, például a kkv-alapból. 2019-ben a hamisított termékek az 
összes uniós behozatal közel 6%-át tették ki (119 milliárd EUR értékben), ami 670 000 munkahely elvesztéséhez 
és 15 milliárd EUR adóbevétel-kieséshez vezetett. Ezért a végrehajtás a Bizottság számára alapvető fontosságú. E 
célból törekedni fogok a hamisítás elleni bizottsági ajánlás végrehajtására, amely intézkedéseket és eszközöket 
tartalmaz a hamisítás elleni küzdelem és a szellemitulajdon-jogok érvényesítésének fokozása érdekében. Ezen 
eszközök egyike a közelmúltban közzétett, számítógépes lopás megelőzésére szolgáló eszköztár, amely jobban 
felkészíti a kkv-kat az üzleti titkok online lopása jelentette kihívásokra, és enyhíti a kibertámadások negatív 
következményeit.   

Végezetül az immateriális javak védelméhez és kiaknázásához koherens nemzetközi szellemi tulajdoni stratégiára 
van szükség. Kinevezésem esetén proaktívan meg kívánom védeni az Unió érdekeit a szellemi tulajdonnal 
foglalkozó nemzetközi fórumokon, például a Szellemi Tulajdon Világszervezetében. 


